
Sülh yolunda Vaşinqton dayanacağı

Sığorta şirkətləri 
adətən sığorta 
haqlarının artırılmasını 
istəyirlər. Amma sığorta 
haqlarının artırılması 
sığorta hadisəsində 
də sığorta olunana 
ödənilən məbləğin 
daha çox olması ilə 
nəticələnməlidir.

Pomidor ixracatçısı olsaq 
da, bu məhsulu idxal 
da edirik. Özü də idxal 
həcmi əvvəlki dövrlərlə 
müqayisədə əhəmiyyətli 
dərəcədə artıb. 
Ekspertlər bunu daxili 
bazarı tənzimləmə, ixrac 
potensialını qorumaqla 
əlaqələndirirlər. 

Cəlal Qaryağdı əlinin 
ustalığı, qeyri-adi 
fantaziya və düşüncəsi 
ilə yaratdığı əsərlərlə 
sənətkar adını 
Azərbaycanın incəsənət 
tarixinə əbədi yazdırıb. 
Tələbələri onu ustad 
müəllim, korifey sənətkar 
kimi xatırlayırlar. 

Bu ilin yanvar-aprel 
aylarında Azərbaycanda 
daşınmaz əmlakın 
qeydiyyata alınması ilə 
bağlı statistik rəqəmlər 
33 faizə yaxın azalıb. 
Bu azalma həm ilkin, 
həm də təkrar mənzil 
bazarında müşahidə 
edilir. 

Aİ və ABŞ-nin Gürcüstana 
münasibətdə sərgilədiyi 
mövqe Bakının müstəqil 
siyasi kursunun nə 
dərəcədə doğru 
olduğunu göstərir. 
Azərbaycan Cənubi 
Qafqazın sülh və iqtisadi 
inkişaf məkanı olmasını 
hədəfləyir.  

İran ciddi sınaqlar 
qarşısındadır. Ümid 
etmək olar ki, yeni 
seçilən prezidentin 
dövründə Tehran daha 
praqmatik siyasət 
yürüdəcək, xüsusən 
qonşularla münasibətdə 
obyektiv olmağa 
çalışacaq.
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SƏHİFƏ 2-də

ABŞ Dövlət Departamentinin 
sözçüsü Metyu Miller bildirib 
ki, görüşdə regional əlaqələrin 
təşviqində sülhün vacibliyi 
vurğulanıb: “Dövlət katibi sazişi 
mümkün qədər tez yekunlaşdırmaq 
üçün gələcək addımların atılmasını 
təşviq edib”.

Vaşinqtonun iki ölkə arasındakı 
danışıqlarda vasitəçi olmaq üçün 
təşəbbüsləri əvvəl də mövcud idi. 
Lakin əvvəlki təşəbbüs ABŞ-nin 
sülh prosesinə yanaşmasında 
Ermənistanın xeyrinə istiqamətlənən 
birtərəfli mövqe sərgiləməsi ilə 
uğursuzluğa düçar oldu. 

SƏHİFƏ 3-də

Azərbaycan Prezidentinin təyyarəsi 
Pakistan hava məkanına daxil olan 
kimi buna elə səmadaca xüsusi hörmət 
nümayiş etdirildi. Dövlət başçısının 
təyyarəsini Pakistanın hava məkanında 
bu ölkənin Hərbi Hava Qüvvələrinin 
qırıcı təyyarələri qarşıladı və enənədək 
müşayiət etdi.

İlham Əliyevin səfəri çərçivəsində 
Azərbaycanla Pakistan arasında 
imzalanmış sənədlər gələcək 
dinamikanı göstərməyə imkan 
verir. Ümumilikdə deyə bilərik 
ki, mübadiləsi baş tutan sənədlər 
geniş diapazonlu əlaqələrin konkret 
istiqamətlərini əhatə edir. 

ILHAM ƏLIYEVƏ XÜSUSI HÖRMƏT

SƏRMAYƏ QOYMAQDA MARAQLIYIQ

Prezident İlham Əliyevin İslamabada dövlət səfəri dünyada neqativ 
dəyişikliklər fonunda müsbət hadisə kimi diqqət çəkir. Azərbaycanla 

Pakistan tamamilə yeni imkanlar potensiallarını araşdırırlar. 

Antoni Blinkenin 
təşəbbüsü və iştirakı 

ilə XİN başçıları 
arasında keçirilən 

görüşdə tərəflər sülh 
sazişi üzərində işi 
davam etdirməyə 

razılaşıblar.

“SUALLAR MİNİMUM BAZA SƏVİYYƏSİNDƏDİR”

SƏHİFƏ 8-9-da

Elm və Təhsil Nazirliyi yanında İctimai 
Şuranın katibi, Azərbaycan Gənc 

Müəllimlər Assosiasiyası İdarə Heyətinin 
üzvü Günay Əkbərova ilə müsahibəmizdə 

həm müəllimlərin sertifikatlaşdırma 
prosesi ilə bağlı mənzərəyə nəzər saldıq, 

həm gənclərin müəllim peşəsinə 
sevgisindən danışdıq, 

həm də müasir dövrdə 
təhsilin üstünlüklərinə 

toxunduq...

QARDASLIQ ATMOSFERiNDƏ

“MUƏLLiM BiR YERDƏ UZUN
MUDDƏT iŞLƏMƏMƏLiDiR”

REALLASAN SƏFƏR
PAKISTANLA IKITƏRƏFLI MÜNASIBƏTLƏRDƏ YENI MƏRHƏLƏ 

“Parisi 
partlatmağa” 

gedənlər



İyulun 12-də 
İslamabadda Pakistan İslam 
Respublikasının Prezidenti 
Asif Əli Zərdarinin 
adından Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti 
İlham Əliyevin şərəfinə 
dövlət ziyafəti verilib.

Həmin gün İslamabadda 
Prezident İlham Əliyevin 
pakistanlı həmkarı Asif Əli 
Zərdari ilə geniş tərkibdə 
görüşü olub.

Görüşdə ölkələrimiz 
arasında siyasi əlaqələrin 
yüksək səviyyədə 
olmasından məmnunluq 
ifadə edilib. Pakistanın 
və Azərbaycanın daim 
bir-birini dəstəkləməsi, 
xüsusilə torpaqlarımız 
otuz il ərzində işğal altında 
olduğu dövrdə Pakistanın 
ölkəmizə siyasi dəstəyi, 
Azərbaycanın haqlı 
və ədalətli mövqeyini 
müdafiə etməsi, beynəlxalq 
hüququn prinsiplərini 
rəhbər tutması yüksək 
qiymətləndirilib.

Hazırda ölkələrimiz 
arasında iqtisadi-ticari 
əlaqələrin daha da 
genişləndirilməsi üçün 
yaxşı potensialın olduğu 
vurğulanıb. Prezident Asif 
Əli Zərdari Azərbaycanın 
COP29-a ev sahibliyi etməsi 
münasibətilə Prezident 
İlham Əliyevi təbrik edib. 
Dövlətimizin başçısı 
Pakistan Prezidentini 
COP29-a dəvət edib. 
Söhbət zamanı ölkələrimiz 
arasında iqtisadi-ticari 
əlaqələrin, investisiya 
sahəsində əməkdaşlığın 
daha da genişləndirilməsi 
məsələləri müzakirə 
olunub. Görüşdə qarşılıqlı 
maraq doğuran digər 
məsələlər ətrafında da fikir 
mübadiləsi aparılıb.

Prezident İlham Əliyev 
Pakistan Hərbi Hava 
Qüvvələrinin Nur Xan 
bazasının ərazisindəki 
“Milli Aerokosmik Elm 
və Texnologiya Parkı”nda 
hərbi sərgi ilə də tanış olub.

Dövlət başçısının 
Pakistan İslam 
Respublikasına dövlət 
səfəri iyulun 12-də başa 
çatıb.

İlham Əliyevin 
Pakistana səfəri 
başa çatıb

A BŞ Dövlət katibi 
Antoni Blinkenin 
təşəbbüsü və iştirakı 

ilə Azərbaycan xarici işlər 
naziri Ceyhun Bayramov və 
Ermənistan xarici işlər naziri 
Ararat Mirzoyan arasında 
NATO-nun 75 illiyinə həsr 
olunmuş Zirvə görüşü 
çərçivəsində Vaşinqtonda 
görüş keçirilib.

Xarici İşlər Nazirliyinin 
açıqlamasında bildirilir 
ki, tərəflər Azərbaycan 
və Ermənistanın sülh 
və dövlətlərarası 
münasibətlərin qurulması 
haqqında tarixi sazişin 
yekunlaşdırılması 
istiqamətində əldə olunmuş 
irəliləyişi qeyd edib və 
bu istiqamətdə işi davam 
etdirməyə razılaşıblar.

ABŞ GÖRÜŞÜN 
TƏŞKİLİNDƏN MƏMNUN 
QALIB

Vaşinqtonun üçtərəfli 
görüşlə bağlı mövqeyi elə 
dövlət katibi Antoni Blinken 
tərəfindən açıqlanıb. Onun 
sözlərinə görə, son bir il 
yarım ərzində Azərbaycan 
və Ermənistan danışıqlar, o 
cümlədən dayanıqlı, layiqli 
və hər iki ölkə, region və 
ABŞ ilə əlaqələr üçün böyük 

imkanlar yaradan sülh 
danışıqları istiqamətində 
vacib işlər görüblər. “Bu gün 
Azərbaycan və Ermənistan 
xarici işlər nazirləri ilə 
bir yerdə olmaqdan çox 
məmnunam. ABŞ Avropa 
İttifaqı və digər həmkarları 
ilə birlikdə bu prosesə 
dəstək verib. Bugünkü görüş 
əldə olunmuş irəliləyişləri 
nəzərdən keçirmək üçün bir 
fürsətdir. Bütün təmaslar, 
o cümlədən son həftələrdə 
aparılan müzakirələrə 
əsasən düşünürəm ki, 
tərəflər ABŞ-nin də güclü 
şəkildə dəstəklədiyi sülh 
razılaşmasını əldə etməyə 
yaxındırlar. Bu gün ABŞ-nin 
razılaşmanın əldə olunması 
üçün nələr edə biləcəyini 
müzakirə etmək üçün bir 
aradayıq”.

ABŞ Dövlət 
Departamentinin sözçüsü 
Metyu Miller isə görüşlə 
bağlı açıqlamasında 
bildirib ki, görüşdə regional 
əlaqələrin təşviqində sülhün 
vacibliyi vurğulanıb: “Dövlət 
katibi sazişi mümkün 
qədər tez yekunlaşdırmaq 
üçün gələcək addımların 
atılmasını təşviq edib ki, 
bu da bütün Cənubi Qafqaz 
regionuna fayda verəcək”.

İKİTƏRƏFLİ TƏMASLARDA 
DA MÜZAKİRƏ OLUNUB

Maraqlı məqam odur ki, 
Azərbaycan və Ermənistan 
arasında sülh prosesi tək 
üçlü görüşdə yox, Blinkenin 
ikitərəfli təmaslarında da 
müzakirə obyekti olub. 
Antoni Blinken almaniyalı 
həmkarı Annalena Berbokla 
Azərbaycan və Ermənistan 
arasında münasibətlərin 
normallaşması ətrafında 
fikir mübadiləsi aparıb. Bu 
barədə amerikalı diplomat 
sosial şəbəkədə yazıb. 
“Almaniyanın xarici işlər 
naziri Annalena Berbok 
ilə görüşərək Ukraynaya 
dəstək, Qəzza zolağında 
atəşkəsin təmin edilməsini, 
Ermənistan və Azərbaycan 
arasında sülh sazişinin 
əldə edilməsində 
irəliləyişi müzakirə 
etdik”, - ABŞ-
nin baş diplomatı 
qeyd edib.
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ƏSAS MƏSULIYYƏT IRƏVANIN ÜZƏRINƏ DÜŞÜR

Antoni Blinkenin təşəbbüsü və iştirakı ilə XİN başçıları 
arasında keçirilən görüşdə tərəflər sülh və dövlətlərarası 

münasibətlərin qurulması haqqında sazişin yekunlaşdırılması 
istiqamətində işi davam etdirməyə razılaşıblar.

Yeri gəlmişkən, Blinken-Bayramov-
Mirzoyan üçtərəfli görüşü NATO-nun 
Zirvə toplantısına görə ABŞ-yə səfər 
edən Türkiyə Prezidenti Rəcəb Tayyib 
Ərdoğanın bu ölkədə görüşlər keçirdiyi 
zamanla üst-üstə düşüb. Türkiyə 
Prezidenti də iki ölkə arasında aparılan 
sülh danışıqları ilə bağlı gözləntilərini 
açıqlayıb. “Arzu edirik ki, Azərbaycanla 
Ermənistan arasında sülh müqaviləsi 
imzalansın və barış hökm sürsün. Biz 
bu sülhü mümkün qədər tez görmək 
istəyirik “, - deyə Rəcəb Tayyib 
Ərdoğan bildirib. Onun sözlərinə görə, 
həm Azərbaycan, həm də Ermənistan 
hakimiyyəti bu istiqamətdə müsbət 
addımların atılmasının tərəfdarıdır.

Vaşinqton görüşü ilə bağlı BMT 
rəsmisinin də mövqeyi maraqlıdır. 
“Biz çox ümid edirik ki, Azərbaycanla 
Ermənistan arasında normallaşma 
prosesi öz bəhrəsini verəcək”, - bunu 
“Report”a BMT Baş katibinin sözçüsü 
Stefan Düjarrik Vaşinqtonda üçtərəfli 
görüşü şərh edərkən deyib.

Düjarrik BMT Baş katibinin iki ölkə 
arasındakı normallaşma prosesini 
yüksək qiymətləndirdiyini deyib: 

“Hesab edirəm ki, Ermənistan 
və Azərbaycan arasında 

münasibətlərin 
normallaşması və bir 
sıra ikitərəfli məsələlərin 

həlli təkcə hər iki ölkə 
üçün deyil, bütövlükdə 
region üçün əhəmiyyətli 
təsirə malikdir”.

Qeyd edək ki, Vaşinqtonun iki 
ölkə arasındakı danışıqlarda vasitəçi 
olmaq üçün təşəbbüsləri əvvəl də 
mövcud idi. Lakin əvvəlki təşəbbüs 
ABŞ-nin sülh prosesinə yanaşmasında 
Ermənistanın xeyrinə istiqamətlənən 
birtərəfli mövqe sərgiləməsi ilə 
uğursuzluğa düçar oldu. İndi isə 
sülh istiqamətində bəzi mühüm 

nailiyyətlər əldə edilib. Prosesin 
məntiqi sonluqla yekunlaşması üçün 
bir sıra əngəllər ortadan qaldırılmalıdır 
ki, bu məsələdə də əsas məsuliyyət 
İrəvanın üzərinə düşür. İkitərəfli 
format əsasında müzakirələrin müsbət 
effekt verməsi prosesdə maraqlı 
olan güc mərkəzlərinin də diqqətini 
çəkir. Onlar yenidən vasitəçi və ya ən 

azından görüşlərin təşkilatçısı kimi 
status əldə etməyə çalışırlar. Təbii 
ki, Vaşinqtonun, xüsusilə də dövlət 
katibinin bu məsələyə xüsusi diqqət 
ayırması və sülhün əldə edilməsinə 
hesablanan görüşlərin təşkili Bakının 
da maraqlarına cavab verir. Lakin əsas 
məsələ bu görüşlərdə sülhə maneə yox, 
yardımçı ideyaların irəli sürülməsidir.  

“BIZ SÜLHÜ 
MÜMKÜN QƏDƏR TEZ 
GÖRMƏK ISTƏYIRIK”

Vaşinqton dayanacağıVaşinqton dayanacağı
SÜLH YOLUNDASÜLH YOLUNDA



Bu həftə Azərbaycan xarici 
siyasətinin Pakistan vektoru 
üzrə ali səviyyəli səfər siyasi 

gündəmin ağırlıq mərkəzinə oturdu. 
Azərbaycan Prezidenti İlham 
Əliyevin iyulun 11-12-də Pakistan 
İslam Respublikasına dövlət 
səfəri rəsmi Bakı ilə İslamabad 
arasındakı münasibətlərin, o 
cümlədən təhlükəsizlik sahəsindəki 
əməkdaşlığın dinamikasını bir daha 
canlandırdı. 

Təhlükəsizlik demişkən, bunun 
əlaqələrdə xüsusi imtiyazlı bir sahə 
olmasını başqa bir fakt təsdiqlədi. Belə 
ki, Azərbaycan Prezidentinin təyyarəsi 
Pakistan hava məkanına 
daxil olan kimi buna elə 
səmadaca xüsusi 
hörmət nümayiş 
etdirildi. 
Dövlət 
başçısının 
təyyarəsini 
Pakistanın hava 
məkanında bu 
ölkənin 
Hərbi Hava 
Qüvvələrinin 
qırıcı 
təyyarələri 
qarşıladı və 
enənədək 
müşayiət etdi. 

Bu, sürətlə 
dəyişən 
dünyada 
Azərbaycan 
və Pakistanın 
təhlükəsizlik 
sferasındakı 
mahiyyətcə 
bir-birinə bağlı 
olan qarşılıqlı 
dəstəklərini 
simvolizə edən 
məqamdır.
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İki ölkə 
arasındakı 
əlaqələr 
Pakistan üçün 
də strateji 
əhəmiyyət 
kəsb edir. 
Azərbaycanla 
Çin arasında 
da ŞƏT-in 
Zirvə görüşü 
çərçivəsində 
“Strateji tərəfdaşlığın qurulması 
haqqında Birgə Bəyannamə” imzalandı 
ki, bu da geniş maraqlar nizamında 
Azərbaycan-Pakistan əlaqələri 
baxımından əhəmiyyət kəsb edir. Çünki 
Çinin hər iki dövlətlə - Azərbaycan 
və Pakistanla münasibətlərinin 
yaxşı olması əlavə üçtərəfli model 
yaradılmasını taclandıra bilər. 

Beləliklə, 
Bakı-Ankara-
İslamabad 
xəttindəki ali 
səviyyəli üçtərəfli 
müzakirələrdən 
sonra 
Azərbaycanla 
Pakistan strateji 
əlaqələrini 
dərinləşdirmək 
istiqamətlərini 

axtarmaq çağırışını icra etməli idi. 
İlham Əliyevin Pakistana səfəri bu 
məntiqi axtarışlardakı nüansları 
əks etdirir. Beləliklə, Azərbaycanla 
Pakistanın regionda güc balansı 
yaradılmasını təmin etmək, 
bunun iqtisadi və siyasi əsaslarını 
formalaşdırmaq niyyətləri getdikcə 
aydın görünməkdədir. 

ÜÇTƏRƏFLI ƏMƏKDAŞLIQ MODELI
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AQŞIN KƏRIMOV

AZƏRBAYCAN SƏRMAYƏ QOYMAQDA MARAQLIDIR 
Azərbaycanla Pakistanın əlaqələri 

ölkələrin daxili siyasi həyatındakı 
hadisələrdən asılı olmayaraq 
inkişaf edir və daha da böyüyəcəyi 
gözlənilir. İlham Əliyevin səfəri 
çərçivəsində Azərbaycanla 
Pakistan arasında imzalanmış 
sənədlər də gələcək dinamikanı 
göstərməyə imkan verir. Hər 
biri haqqında ayrıca danışmasaq 
da, ümumilikdə deyə bilərik ki, 

mübadiləsi baş tutan sənədlər 
geniş diapazonlu əlaqələrin konkret 
istiqamətlərini əhatə edir. 

Nəzərə alınmalıdır ki, Pakistan 
nüvə dövlətidir və regiondakı 
təhlükəsizlik bucaqlarında önəmli 
pay sahibidir. Azərbaycan da bu 
ölkəyə sərmayə qoymaqda maraqlıdır. 

İlham Əliyevlə Pakistanın Baş naziri 
Məhəmməd Şahbaz Şərif mətbuata 
birgə bəyanatlarında həmin ştrixləri 
göstəriblər. 

Şərif deyib: “Qardaşım Prezident, 
icazənizlə deyim ki, biz qarşılıqlı 
mənfəətli layihələrə ilkin olaraq 
iki milyard dollar dəyərində 
investisiyalarla bağlı müzakirə 
apardıq. Bu gün biz bununla bağlı ilkin 
müzakirələr apardıq”. 

Əliyev isə qeyd edib: “Biz 
energetika, infrastruktur, daşımalar və 
bir sıra digər sahələrdə, o cümlədən 
çox uğurla əməkdaşlıq etdiyimiz 
müdafiə sənayesində bir sıra layihələri 
artıq nəzərdən keçirdik. Beləliklə, 
biz güclü tərəfdaşlığı nəinki siyasi 
səviyyədə, o cümlədən iqtisadiyyat, 

ticarət və sərmayələr sahələrində 
də quracağıq. Baxın, bu gün nə 
qədər sənəd imzalandı. Biz həmin 
sənədlərin mübadiləsinin şahidi 
olduq. Onları mübadilə etmək çox vaxt 
apardı və təsəvvür edin ki, onların 
hazırlanması nə qədər vaxt tələb 
edib. Bu əsasla biz qarşılıqlı ticarətin 
həcmini birmənalı olaraq artıracağıq”. 

İlham Əliyevin İslamabada dövlət 
səfəri dünyanın bütün səviyyələrdə 
məruz qaldığı neqativ dəyişikliklərə 
Azərbaycanla Pakistanın geosiyasi 
uyğunlaşma rejimini nümayiş etdirir. 
Azərbaycanla Pakistan ikitərəfli və 
çoxtərəfli şəbəkələşmə vasitəsilə həm 
gələcək razılaşmalar gücünü, həm də 
tamamilə yeni imkanlar potensiallarını 
araşdırırlar. 

SƏFƏR NIYƏ INDI BAŞ TUTDU? 
İlham Əliyevin Pakistana dövlət 

səfəri Şanxay Əməkdaşlıq Təşkilatının 
Astana Zirvə görüşündən qısa müddət 
sonraya təsadüf etdi. ŞƏT-in sammitində 
Azərbaycan, Türkiyə prezidentləri və 
Pakistanın baş naziri arasında üçtərəfli 
görüş keçirilmişdi. Həmin görüş regional 
təhlükəsizlik quruluşunda üçtərəfli 
formatın üstünlük təşkil etdiyi nüansları 
vurğulayırdı. Formalaşdırılmaq istənilən 
təhlükəsizlik zolağının isə coğrafiyası 
böyükdür, bu, Yaxın Şərq, Mərkəzi 
Asiya və Cənubi Qafqaz regionlarının 
eyni geosiyasi məkan kimi qavranılıb 
Azərbaycan, Türkiyə və Pakistanın 
strateji maraqlarını əhatə etdiyinin 
göstəricisidir. 

Üstəlik, ŞƏT çərçivəsindəki 
əməkdaşlıqla yanaşı, 

Pakistanı Çinlə 
ikitərəfli əlaqələrdə 

maraqların 
çoxluğu və 

davamlılığı birləşdirir. 

AZƏRBAYCANLA PAKISTAN ARASINDA IKITƏRƏFLI MÜNASIBƏTLƏRDƏ YENI MƏRHƏLƏ

Prezident İlham 
Əliyevin 
İslamabada 
dövlət səfəri dünyanın 
məruz qaldığı neqativ 
dəyişikliklər fonunda 
müsbət hadisə kimi diqqət 
çəkir. Azərbaycanla Pakistan 
ikitərəfli və çoxtərəfli 
razılaşmalarla tamamilə 
yeni imkanlar potensiallarını 

araşdırırlar.

QARDASLIQ ATMOSFERQARDASLIQ ATMOSFERiiNDƏNDƏ
REALLASAN SƏFƏR REALLASAN SƏFƏR 
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AZAD ƏLIYEV
azad.eliyev@kaspi.az

Qərb yenidən Cənubi Qafqaz 
bölgəsində vəziyyəti 
gərginləşdirməyə, siyasi 

qarşıdurmaları körükləməyə başlayıb. 
Bu dəfə hədəfdə Azərbaycan üçün 
mühüm strateji əhəmiyyət daşıyan qonşu 
Gürcüstandır. Tbilisinin Avropa İttifaqı (Aİ) 
və ABŞ ilə münasibətlərindəki gərginlik 
yeni müstəviyə keçib. Mayda “Xarici təsirin 
şəffaflığı haqqında” qanunun qəbulu 
ilə başlayan təzyiq prosesi artıq Aİ və 
Vaşinqton tərəfindən konkret addımlarla 
müşahidə edilir.

DAXILI IŞLƏRƏ MÜDAXILƏ CƏHDI
Son məlumatlara görə, sözügedən 

qanunun qəbulu ilə bağlı Aİ Gürcüstanın 
ittifaqa inteqrasiyası prosesini dayandırıb. 
Aİ-nin Tbilisidəki səfiri Pavel Qerçinski 
bildirib ki, Gürcüstan Müdafiə Nazirliyinə 
30 milyon avro ayrılması da dondurulub. 

Qeyd edək ki, oktyabrın 26-da Gürcüstan 
parlamentinə yeni seçkilər keçiriləcək. Qərb 
ittifaqları bu həssas məqamdan istifadə 
edərək özlərinin ənənəvi ssenarilərini işə 
salıblar. Tbilisinin daxili işlərinə qarışan 
və ictimai fikirdə manipulyasiya alətinə 

çevrilən qeyri-hökumət təşkilatlarının 
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Bəli, Azərbaycan siyasətini real 
dünyanın şərtlərinə uyğun qurur. 
Cənubi Qafqazın münaqişələr, 
siyasi gərginlik və qarşıdurma 
meydanına çevrilməsini yox, 
əməkdaşlıq və inteqrasiya, 
sabitlik adası olmasını istəyir. 
Bu çərçivədə irəli sürülən 

təşəbbüslər tək Bakının yox, eləcə 
də hazırda Qərbin əlində oyuncağa 
çevrilən İrəvan və siyasi qarşıdurma 
təhlükəsinin artdığı Tbilisinin də 
maraqlarına tam cavab verir. Qərbə 
inteqrasiya, Aİ-yə üzvlük prosesinin 
nə dərəcədə manipulyativ bir 
proses olduğunun acı təcrübəsini 

artıq qardaş Türkiyənin timsalında 
müşahidə etmişik. Bu vədlərin 
Ukraynaya hansı bəlalar gətirdiyi 
də ortadadır. Hansı ki, iki ildən 
artıq bir dövrdə qanlı hərbi 
toqquşmalara, minlərlə günahsız 
insanın ölümünə gətirib çıxarıb. Qərb 
üçün istər Cənubi Qafqaz, istərsə 

də postsovet məkanının sadəcə 
“inteqrasiya, üzvlük” vədləri ilə 
“bufer zona” mahiyyəti daşıdığı sirr 
deyil. Azərbaycan üçün isə qarşılıqlı 
münasibətlərdə “bufer zona” anlayışı 
yoxdur. Bakının əməkdaşlıqla bağlı 
baxışları illüziyalara deyil, real 
siyasətə əsaslanır.

QƏRBiN HƏDƏFiNDƏ

fəaliyyətinin 
tənzimlənməsi 
ilə bağlı mövqeyi 
Brüssel və Vaşinqtonun xoşuna 
gəlmir. Aİ-nin Gürcüstanın daxili işlərinə 
müdaxilə cəhdləri elə səfirin bəyanatlarında 
da açıq şəkildə müşahidə olunur.  

“Ümid edirəm ki, oktyabrda Gürcüstanda 
keçiriləcək seçkilərdən sonra yeni qurulan 
hökumət, nə olursa-olsun, yenidən Avropa 
İttifaqına inteqrasiya istiqamətində ciddi işə 
başlayacaq. İndiki Gürcüstan hökumətinin 
niyyəti Avropa İttifaqı liderlərinə aydın 
deyil. “Xarici təsirin şəffaflığı haqqında” 
qanun geriyə doğru bir addımdır və Avropa 
İttifaqına daxil olmaq məqsədi ilə tamamilə 
uyğun gəlmir”, - deyə səfir vurğulayıb.

“VAŞINQTON ÇEVRILIŞƏ HAZIRLAŞIR” 
Brüssel ilə eyni anda Vaşinqtondan 

da Gürcüstan hakimiyyətini hədəfə alan 
açıqlamalar gəlməkdədir. Ağ Evin Milli 
Təhlükəsizlik Şurasının Avropa məsələləri 
üzrə baş direktoru Maykl Karpenter xarici 
jurnalistlər üçün keçirdiyi brifinqdə deyib 
ki, Birləşmiş Ştatlar Gürcüstanla bütün 
əməkdaşlıq proqramlarını nəzərdən 
keçirməyə başlayıb. “Ümid edirik ki, 
Gürcüstan hökumətinin yeritdiyi strateji 
kursun dəyişməsinin şahidi olacağıq”, - o 
bildirib. Bundan əvvəl Pentaqon 2024-
cü ilin yayında keçirilməsi planlaşdırılan 
ABŞ-Gürcüstan birgə təliminin strateji 
münasibətlərin nəzərdən keçirilməsi 

səbəbindən 
qeyri-müəyyən 

müddətə təxirə 
salındığını açıqlayıb.

Belə bir ərəfədə Rusiya Xarici Kəşfiyyat 
Xidməti də diqqət çəkən məlumat paylaşıb. 
Bildirilir ki, ABŞ oktyabrın 26-da keçiriləcək 
parlament seçkilərinin nəticələrinə görə 
Gürcüstanda hakimiyyət dəyişikliyinə cəhd 
edəcək. Vaşinqton artıq hazırda iqtidarda 
olan “Gürcü arzusu” partiyasını gözdən 
salmaq üçün kampaniya hazırlayıb.

Hakim “Gürcü arzusu - Demokratik 
Gürcüstan” partiyasının baş katibi Kaxa 
Kaladze də baş verənlərə münasibət 
bildirib. “Hökumət bu ölkənin 
suverenliyini, dövlətçiliyini, 
ölkəmizin hər bir vətəndaşını 
qoruyur. Sülh həyat bahasına 
xilas olacaq. Biz heç bir 
sanksiyalara qoşulmağı 
planlaşdırmırıq. 
Bizə sabitlik və 
ölkənin inkişafı 
lazımdır”, 
- deyə 
partiyanın baş 
katibi vurğu-
layıb.

“BIZ ƏMƏKDAŞLIQ 
QURMAĞIN 

YOLUNU 
TAPMIŞIQ”

Göründüyü kimi, 
bölgəmizdə yenidən 

sabitliyi pozmaq meylləri 
güclənir. Belə bir ərəfədə 

Azərbaycanın istər regional, 
istərsə də beynəlxalq 

müstəvidə yürütdüyü 
müstəqil siyasət diqqət çəkir. 

Sirr deyil ki, ərazi bütövlüyümüz 
və suverenliyimizin tam təminindən 

sonra eyni təzyiq dalğası Bakını 
da hədəf almışdı. Lakin Prezident 
İlham Əliyevin yürütdüyü müstəqil 
siyasi kurs və bölgədə yaratdığımız 
reallıqlar indi Tbilisi üçün qaranlıq 
ssenarilər hazırlayanların hədəflərini 
boşa çıxardıb. Bu reallığın əsas 
mənbəyi isə dövlət başçısının 
bölgəmizdə maraqlı olan güc 
mərkəzləri ilə qarşılıqlı münasibətləri 
milli maraqlarımız çərçivəsində 
qurmaq bacarığı, diplomatik 
zəkasıdır. Tbilisiyə münasibətdə 
müşahidə etdiklərimiz Prezident 
İlham Əliyevin Qərbə inteqrasiya ilə 
bağlı səsləndirdiyi fikirləri bir daha 
xatırlatmağı zəruri edir. “Azərbaycan 
xarici siyasət konsepsiyasında Avropa 
İttifaqının üzvü olmağı hədəfləmir. 
Bu, çox praqmatik yanaşmadır, çünki 
bizi heç vaxt qəbul etməyəcəklər. 
Bunun səbəbi də bəllidir. Biz real 

dünyada yaşayırıq, virtual dünyada 
deyil. Yəni, Azərbaycanı oraya 
qəbul etməyəcəklərsə, biz nədən 
o qapını döyək və ev yiyəsini nəyə 

görə narahat edək? Eyni 
zamanda, özümüzü 
niyə bir növ biabır 
edək. Biz əməkdaşlıq 

qurmağın, əlaqələr 
qurmağın yolunu 

tapmışıq”, - 
Prezident 
İlham 
Əliyev 
deyib. 

İNTEQRASİYA ADI ALTINDA GİZLƏDİLƏN MƏKRLİ NİYYƏT
Pavel Pavel 

Qerçinski Qerçinski 
Kaxa Kaxa 

Kaladze Kaladze 

Maykl Maykl 
Karpenter Karpenter 

Avropa İttifaqı 
və ABŞ-nin 
Gürcüstana 
münasibətdə 
sərgilədiyi 
mövqe Bakının 
həyata keçirdiyi 
müstəqil siyasi 
kursun nə 
dərəcədə doğru 
olduğunu göstərir. 
Azərbaycan Cənubi 
Qafqazın qarşıdurma 
meydanı yox, sülh və 
iqtisadi inkişaf məkanı 
olmasını hədəfləyir.

CƏNUBi QAFQAZ 
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İran ciddi 
sınaqlar 

qarşısındadır. 
Ümid etmək 
olar ki, yeni 
prezidentin 

dövründə 
Tehran daha 

praqmatik siyasət 
yürüdəcək, 

xüsusən 
qonşularla 

münasibətdə ob-
yektiv olmağa 

çalışacaq.

iiRAN TARRAN TARiiXXiiNNiiN ƏN N ƏN 
ATLETATLETiiK PREZK PREZiiDENTDENTii

Yeri gəlmişkən, 
Pezeşkian İran 
İslam Respublikası 
tarixinin ən savadlı 
prezidenti olmaqla 
yanaşı, həm də ən 
atletik siyasətçi kimi 
tanınır. Ətrafındakılar 
idmanın, xüsusilə 
futzalın onun gündəlik 
həyat tərzinin bir 
hissəsi olduğunu 
deyirlər. Pezeşkianın 
parlamentin iclasları 
başlamadan əvvəl 
iclas zalında idman 
etməsi dəfələrlə 
İran mediasının 
gündəminə düşüb.

Açıq sözlü 
siyasətçi kimi tanınan 
Pezeşkian 2009-
cu ildə mübahisəli 
prezident seçkisindən 
sonra başlayan 
etirazların hökumət 
tərəfindən zorakı 
yolla dağıdılmasını 
tənqid edib. Onun bu 
addımı parlamentdəki 
mühafizəkarlar 
tərəfindən tənqidlərə 
məruz qalıb, 
çıxışı sessiyanın 
dayandırılması ilə 
nəticələnib. Çıxışında 
imam Əlinin sözlərini 
təkrarlayaraq, 
“İnsanlara vəhşi 
heyvanlar kimi hücum 
etməyin. Deməyin ki, 
“mən ağayam, kim 
səsini çıxartsa, onu 
əzəcəm” ifadələrini 
işlədib. Həmin vaxt 
parlamentin spikeri 
olan Qulaməli 
Həddad Pezeşkianın 
açıqlamasını sərt 
tənqid edərək, onu 
ədalətli olmağa 
çağırıb və seçkinin 
nəticələrinə etiraz 
edənləri qınayıb.  

Beləliklə, qonşu 
dövlət ciddi sınaqlar 
qarşısındadır. 
Ümid etmək olar 
ki, yeni prezidentin 
dövründə Tehran 
daha praqmatik 
siyasət yürüdəcək, 
xüsusən qonşularla 
münasibətdə obyektiv 
olmağa çalışacaq.Tel: (+994 55) 457-02-03 / (+994 77) 447-47-17                             E-mail: kaspiqazeti@kaspi.az 

BURADA SİZİN
REKLAMINIZ OLA BİLƏR

AZƏR NURİYEV

Məhəmməd Xatəminin 
formalaşdırdığı ilk hökumətdə səhiyyə 
və tibb təhsili nazirinin müavini, bir 
qədər sonra, ikinci islahatçı hökumət 
dövründə nazir təyin edilib. İki il dövlət 
vəzifələrindən uzaq olan Pezeşkian 
Mahmud Əhmədinecatın prezidentliyi 
dövründə, 2007-ci ildə Təbriz 
şəhərindən deputatlığa namizədliyini 
irəli sürüb və parlamentə seçilib. 
Spikerin müavini olarkən Pezeşkian 
deyib ki, “hökumət özü narkotik 
tədarükçüsü olmadıqca, narkotik 
asılılığına qarşı mübarizə aparmaq 
mümkün olmayacaq”. O bildirib ki, 
hökumət narkotik təchizatını həyata 
keçirərsə, o zaman müalicəyə ehtiyacı 
olanları daha asan yolla sağaltmaq 
olar. Onun təklifi İran polisinin yüksək 
rütbəli rəsmisi tərəfindən rədd edilib 
və bunun mümkün olmadığı bildirilib. 
2018-ci ilin yayında əmək və sosial 
rifah naziri Əli Rabyeinin impiçmenti 
zamanı Pezeşkian onu müdafiə 
edərək, hökuməti dövlət rəsmilərinə 
və onların 
ailələrinə 
qarşı 
ittihamlara 
göstərdiyi 
dözüm-
süzlüyə görə 
tənqid edib. 
“Mən nazir 

olan zaman, övladlarımın xaricdə 
olduğu, qızımın isə BMW sürdüyü 
iddia edilirdi. Lakin övladlarım heç 
vaxt xaricdə olmayıb. Onların nə 
avtomobilləri olub, nə də nazirliyin 
xidməti maşınından istifadə ediblər”, 
- deyə Pezeşkian çıxışlarının birində 
deyib. 

ÖZÜNÜN VƏ AILƏSININ ADI 
KORRUPSIYADA HALLANILMIR

Pezeşkian və ailəsinin iqtisadi və 
büdcə məsələləri ilə bağlı şəffaflığı 
qoruduğu deyilir. O, İranda bir 
çoxlarını narazı salan korrupsiya 
və qohumbazlıq kimi proseslərdən 
uzaq olub. İki il nazir olduqdan 
sonra parlament tərəfindən tibb 
sektorundakı qiymətlər, dərman, 
narkotik problemi, vəzifə təyinatları 
ittihamı ilə impiçmentə məruz qalıb. 
Həmin vaxt parlament spikerinin 
müavini olmuş Behzad Nəbəvi 
Pezeşkianı müdafiə edərək, səhiyyə 
sektorundakı boşluqların dərin 

köklərə malik 
olduğunu və 
bu çatışmaz-
lıqların 
Pezeşkianın iki 
illik nazirliyi 
ilə əlaqəli 
olmadığını 
deyib.

İranın doqquzuncu 
prezidenti, etnik 

azərbaycanlı olan Məsud 
Pezeşkian avqustun 
əvvəlində parlament 
qarşısında and içdikdən 
sonra səlahiyyətlərinin 
icrasına başlayacaq. İslahatçı 
qanadı təmsil edən 69 yaşlı 
siyasətçidən gözləntilər 
çoxdur. Düzdür, əvvəllər 
də İranda “islahatçı” 
prezidentlər olub, amma 
ciddi dəyişikliklər də baş 
verməyib. Lakin məsələ 
ondadır ki, hazırda İran 
islahatlar aparmağa 
məcburdur. Həm daxildə, 
həm də xaricdə ciddi 
problemlər yaşanır. Əsas 
gözləntilər yeni prezidentin 
bu problemlərlə bağlı 
işlərə necə başlayacağıdır. 
Problemlərin həllinə isə 
çox vaxt lazımdır. Üstəlik, 
onların həlli tək İrandan asılı 
deyil, burada həm regional, 
həm də beynəlxalq amillər 
rol oynayır. Artıq Pezeşkian 
“Hizbullah” da daxil olmaqla, 
bölgədəki “müqavimət 
qüvvələri”ni dəstəkləməyə 
davam edəcəyini bildirib. 
Bu da vahid xəttin davam 
edəcəyini göstərir. 

Vaşinqton da Pezeşkianın 
prezident seçilməsindən 
sonra İranın davranışlarında, 
xarici siyasətində hər hansı 
dəyişikliklər gözləmir. Ağ 
Evin Milli Təhlükəsizlik 
Şurasının sözçüsü Con Kirbi 
deyib ki, ABŞ bu ölkənin yeni 
prezidenti dövründə İranla 
nüvə danışıqlarını bərpa 
etməyə hazır deyil.

Pezeşkianın 
prezident seçilməsi İran 
azərbaycanlılarının 
problemlərinə diqqəti 
artıracağı ilə bağlı ümidlər 
yaradıb. Lakin İran 
konstitusiyasına görə 
prezidentin elə də böyük 
səlahiyyətləri yoxdur və 
bütün qərarlar ölkənin ali 
dini liderindən gəlir. İran 
hökumətinin tənqidçiləri 
və dissidentlər əvvəlki 
seçkilərin dəyişikliyə səbəb 
olmadığını əsas gətirərək, 
budəfəki səsverməni 
də boykot etməyə 
çağırmışdılar. 

HƏKIMLIKDƏN 
PREZIDENTLIYƏ GEDƏN YOL

İxtisasca həkim olan 
Pezeşkian İranda nazir 
müavini, nazir, parlamentdə 
spikerin birinci müavini 
kimi müxtəlif vəzifələr 
tutub. Məhabad şəhərində 
doğulub. Orta təhsilini 
Urmiyada alan Pezeşkian 
hələ inqilabdan əvvəl Təbriz 
Universitetində tibb təhsili 
alıb. İnqilabdan sonra isə o, 
ürək və ümumi cərrahiyyə 
üzrə ixtisaslaşıb. 1994-cü 
ildən 2000-ci ilədək Təbriz 
Tibb Elmləri Universitetinin 
prezidenti postunu tutub. 

ETIRAZLARIN 
ZORAKI YOLLA 

DAĞIDILMASININ 
ƏLEYHDARI

HÖKUMƏTI TƏNQID ETMƏKDƏN ÇƏKINMƏYIB
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İNVESTİSİYA İNVESTİSİYA 
PROBLEMİPROBLEMİ

Ermənistan 
indi də yeni 

atom elektrik 
stansiyasının 

inşası ilə bağlı 
Vaşinqton 

və Moskvanı 
Cənubi 

Qafqazda üz-
üzə gətirir. 

Lakin ABŞ-nin 
layihəsinin 

hələ də təcrübə 
mərhələsində 

olması 
Paşinyanın 

seçiminin qonşu 
ölkələrə də 

risk yaratdığını 
söyləməyə  
əsas verir.  

Bu gün yeni atom enerji 
blokunun tikintisi yaxşı halda 
10 ilə başa gəlir və ən azı 5-6 
milyard dollar investisiya tələb 
edir. Bu, az qala Ermənistanın 
illik dövlət büdcəsinə bərabərdir. 
Nəzərə almaq lazımdır ki, 
dövlət borcu hər il şişən və 
tam olaraq, Avrasiya İqtisadi 
İttifaqı bazarından və Avropa 
İttifaqının ayırdığı yardımdan 
asılı vəziyyətdə olan Ermənistan 
üçün bu, çox ciddi məbləğdir. 
Bu məbləği ona kimin verəcəyi, 
qarşılığında hansı şərtləri 
qoyacağı məlum deyil. Bu 
vəziyyət Ermənistan kimi kiçik 
dövlətin artıq geosiyasi piyada 
vəziyyətindən də çıxaraq, tam 
müstəmləkə olması ilə nəticələnə 

bilər.

Ermənistan hökuməti 
yeni atom elektrik 
stansiyasının inşası üçün 

həm Rusiya, həm də ABŞ ilə 
uzun müddətdir danışıqlar 
aparır. Bir-birinə rəqib olan iki 
supergücün arasında qalmaq 
isə “qızın iki adaxlısı var” el 
misalını xatırladır. Rəsmi 
İrəvan şübhəli layihələri 
Vaşinqtona təklif etməklə, ölkə 
ərazisini Birləşmiş Ştatlar üçün 
təhlükəli nüvə təcrübələrinin 
sınaq meydançasına çevirmək 
üzrədir. Təbii ki, müəyyən 
təkliflər “RosAtom”dan da 
edilib. Nikol Paşinyanın 
hökuməti bu layihəni də 
dəstəklədiyini bildirib. ABŞ 
rəsmilərinin İrəvana səfəri 
dövründə Təhlükəsizlik 
Şurasının katibi Armen 
Qriqoryan açıqlama verərək, 
Vaşinqtonla AES 
inşası məsə-
ləsində 
xeyli 

yol qət etdiklərini bildirib. 
Bu isə Kreml tərəfindən xoş 
qarşılanmayıb. Çünki bir 
müddət əvvəl Rusiya tərəfi 
oxşar açıqlama verərək, işə 
başlayacaqlarını bildirmişdi.

“METSAMOR” BAĞLANACAQ?
Ermənistan Beynəlxalq Atom 

Enerjisi Agentiliyinin tövsiyə 
və göstərişlərinə əməl edir, 
MAQATE ilə sıx əməkdaşlıq 
qurur. Bununla da yaxınlaşan 
“təhlükə”ni dəf etmək məqsədi 
güdür. Çünki Türkiyə və 
Azərbaycanın “Metsamor”la 
bağlı çağırışları artıq ciddi 
qəbul edilir. Siyasi kulislərdə 
gəzən söhbətə görə, Ankara və 
Bakının tələbi ilə sözügedən 
AES-in bağlanması üçün 
MAQATE-nin ciddi addımlar 
atacağı gözlənilir.

Ermənistanın enerji 
kompleksinin mərkəzi 

problemlərindən 

biri nüvə enerjisinin inkişafı 
üçün strateji ssenarinin 
olmamasıdır. Hökumət məsələ 
ilə bağlı özünü gah ABŞ-nin, 
gah da Rusiyanın “qucağına 
atır”. 2000-ci illərdən isə dövlət 
güclü nüvə blokunun tikintisinə 
üstünlük verməklə yanaşı, kiçik 
modul reaktorların tikintisini 
də təşviq edir. Sonuncu işdə 
rəsmi Vaşinqtonla danışıqlar 
aparır. Maraqlıdır ki, Birləşmiş 
Ştatlarda bu, hələ layihə 
formasındadır və sınaqdan 
keçirilməyib. Görünür, 
Paşinyan təhlükəli sınaq üçün 
ölkəsini Ağ Evin məmurlarına 
peşkəş etmək niyyətindədir. 
Erməni dövləti artıq AES-ləri 
strateji resurs və təhlükəsizlik 
faktoru olmaqdan çıxararaq, 
geosiyasi mərkəzlərin oyun 
meydançasına çevirib. Bu 
da region üçün heç də yaxşı 
gələcək vəd etmir.

F.ABASOĞLU 

ERMƏNERMƏNiiSTANINSTANIN  
qorxulu AES planları qorxulu AES planları 

XARİCİ AKTORLARIN GEOSİYASİ RƏQABƏTİNİN MƏRKƏZİ
Ermənistanın enerji 

təhlükəsizliyinin təminatçısı olan 
AES-in hazırkı enerji bloku bu gün 
Cənubi Qafqaz regionunda öz təsir 
imkanlarının artırılmasında bu və 
ya digər şəkildə maraqlı olan bir sıra 
xarici aktorların geosiyasi rəqabətinin 
mərkəzindədir. Onların arasında ilk 
növbədə Rusiya və ABŞ-ni, ikinci 
dərəcəli maraqlı tərəflər arasında isə 
Hindistan, Fransa və Cənubi Koreyanı 
qeyd edə bilərik. Lakin bu üç dövlət 
üçün konkret kommersiya təklifləri 
olmadığından hökumət daha çox 
Rusiya və ABŞ-nin təklifləri ilə ciddi 
şəkildə maraqlanır.

Metsamor AES sovet mirasıdır 
və Rusiya tərəfi maraqlıdır ki, 
idarəetmə rıçaqlarını əldən verməsin. 
Maraqlıdır ki, Metsamor AES-in 
modernləşdirilməsi Moskvanın maliyyə 
dəstəyi sayəsində mümkün olub. Lakin 
İrəvan üçün kreditin çox rahat şərtlərlə 
(illik 3,5%) verilməsinə baxmayaraq, 
2020-ci ilin yayında Paşinyan hökuməti 
kreditin qalan hissəsindən imtina 
etmək qərarına gəlib. Təbii ki, burada 
Ağ Evin və Avropanın müəyyən təzyiqi 
və tələbi olub.

Bu gün Rusiya İrəvana Leninqrad 
AES-ə bənzər 1200 MVt gücündə 
nüvə enerji blokunun tikintisi 

layihəsini təklif edir. Bununla yanaşı, 
Vaşinqton da öz təklifi ilə çıxış edir. 
Düzdür, Moskvadan fərqli olaraq, ABŞ 
variantında hələ kəmiyyət ölçüləri 
yoxdur: söhbət konkret layihə gücü 
göstərilmədən yalnız kiçik modul 
reaktorun tikintisindən gedir. Bununla 
belə, başqa bir məsələ də vacibdir: 
hazırda dünyada modul reaktorları 
tikən və işlədən yalnız iki ölkə var: 
Rusiya və Çin. ABŞ-yə gəlincə, burada 
ilk modul reaktorların 2030-cu 
ildə işə salınması gözlənilir. Lakin 
istehsalın hesablanmış yüksək maya 
dəyərini nəzərə alsaq, bu perspektiv də 
şübhəlidir.

Vaşinqtonun təklif etdiyi layihə 
kifayət qədər şübhəli görünür və hər 
şeyi öz adı ilə adlandırsaq, təhlükəlidir. 
Risk ondadır ki, ABŞ faktiki olaraq 
Ermənistanın enerji sistemini təcrübə 
sahəsinə çevirmək istəyir. 

Bununla belə, Paşinyan hökumətinin 
ABŞ təklifinə isti yanaşması, ciddi 
geosiyasi oyunun getməsindən 
xəbər verir. Moskva və Vaşinqton 
bu məsələdə ciddi rəqibdirlər və 
artıq rəsmi İrəvan geosiyasi girdabda 
çabalayır desək, yanılmarıq. Seçim 
isə bir çox siyasi məsələnin həlli və 
erməni hökumətinin gələcək taleyini 
müəyyənləşdirəcək.

ERMƏNERMƏNiiSTANINSTANIN  
qorxulu AES planları qorxulu AES planları 
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AYGÜN ƏZIZ
aygunaziz@kaspi.az

Sığorta şirkətləri adətən 
sığorta haqlarının 
artırılmasını istəyir. 
Amma sığorta haqlarının 
artırılması 
sığorta 
hadisəsində 
də məbləğin 
daha çox olması ilə 

nəticələnməlidir.

A zərbaycanda 
avtonəqliyyat 
vasitələri 

sahiblərinin mülki 
məsuliyyətinin icbari sığortası 
üzrə zərərlilik göstəricisi 
(ödəniş-yığım nisbəti) azalıb. 
Mərkəzi Bankın hesabatında 
bildirilir ki, cari ilin yanvar-may 
aylarında bu növ sığorta üzrə 
zərərlilik göstəricisi 79 
faiz olub. Bu dövrdə 
avtomobillərin icbari 
sığortası üzrə 65 milyon 
316 min manat toplanıb, 51 
milyon 619 min manat ödəniş 
edilib.

Bu növ üzrə zərərlilik ötən ilin müvafiq 
dövrü ilə müqayisədə 17 faiz artıqdır. 
Məlumat üçün bildirək ki, 2023-cü ilin 
yanvar-may aylarında bu göstərici 62 faiz 
idi. 

Maraqlıdır, şirkətlər zərərlər işləyərsə, 
nəticə necə olacaq? Zərərdən çıxmaq üçün 
hansı addımlar atıla bilər?

SIĞORTA ŞIRKƏTLƏRI 
NIYƏ ZƏRƏRLƏ IŞLƏYIR?

Sığorta eksperti İlkin İbrahimov deyir 
ki, avtomobillərin icbari sığortası üzrə 
zərərliliyin 79 faizə çatmasının səbəbi 
qəzaların sayının artması ilə bağlıdır. 
Mütəxəssisin fikrincə, xərclər ona görə 
artır ki, həm sığorta hadisəsi ilə bağlı 
ödəniş edilir, həm də sığorta şirkətinin 
xidmətləri çoxalır: “Sığorta şirkətinin öz 
işçilərinə verdiyi ödənişlər, çəkdiyi xərclər 
və sığorta hadisəsi zamanı ödənən xərc 
bir yerdə ümumi xərclərə aid olur. Bu da 
avtomobillərin mülki məsuliyyətinin icbari 
sığortası ilə bağlıdır. Bu sistem əvvəl də 
belə idi. Sual oluna bilər ki, indi niyə artır? 
Son vaxtlar xərclərin artmasının səbəbi 
avtomobillərin detallarının qiymətlərinin 
artmasıdır. Bu da şirkətlərin zərərliliyinin 
artmasına gətirib çıxarır”.

Sığorta eksperti vurğulayır ki, sığorta 
məbləğinin artırılması bir neçə dəfə 
gündəmə gətirilib. Əslində faktiki olaraq 
qiymətlər artırılmasa da, bonus-malus 
sisteminin tətbiqi ilə bağlı müəyyən 
artımlar qeydə alınıb.

BONUS-MALUS SISTEMI NƏDIR?
Bonus-malus sistemi əvvəlki sığorta 

müqaviləsi üzrə sığorta predmetinə (sığorta 
olunana) münasibətdə sığorta riskləri ilə 
bağlı heç bir hadisə baş vermədiyi halda 
növbəti sığorta müqaviləsi üzrə sığorta 
haqlarının azaldılması, sığorta riskləri 
ilə bağlı hadisələrin baş verdiyi halda isə 
sığorta haqlarının artırılması üçün baza tarif 
dərəcələrinə tətbiq edilən güzəşt-əlavələr 
sistemidir. Məsələn, avtomobil sahibi 80 
manat sığorta haqqı ödəməklə öz mülki 
məsuliyyətini (icbari sığorta) bir il müddətinə 
sığorta etdirib və həmin müqavilə ilində 
avtomobillə heç kimə zərər vurmayıb. Bu 
faktı nəzərə alan sığortaçı növbəti dəfə 
sığorta müqaviləsi bağlayarkən həmin 
sürücünün mülki məsuliyyətini sığortalamaq 
üçün 80 manat deyil, 75 manat sığorta 
haqqı alır. Bildirir ki, hazırkı müqavilə 
ilində də heç bir sığorta hadisəsinin baş 
verməməsi halında növbəti il sığorta 
haqqı 70 manat olacaq. Başqa bir 
şəxs isə, əksinə əvvəlki sığorta 
müqaviləsinin qüvvədə olduğu 
müddətdə avtomobili ilə üçüncü 
şəxsə zərər vurur və sığortaçıdan 
sığorta ödənişi alır. Buna görə də 
onunla bağlanan növbəti sığorta 
müqaviləsində sığorta 
haqqı əvvəlki ildəkindən 
beş manat artıq - 85 
manat nəzərdə tutulur.

ÖDƏNIŞ

manat
51milyon619min

ZƏRƏRLILIK

79%

Ilkin Ilkin 
IbrahimovIbrahimov

YIĞIM
manat

65milyon316min

AVTOMOBILLƏRIN ICBARI SIĞORTASI

Mütəxəssis 
vurğulayır ki, sığorta 
şirkətləri adətən 
sığorta haqlarının 
artırılmasını istəyir. 
Amma sığorta 
haqlarının artırıl-ması 
sığorta hadisəsində 
də məbləğin daha 
çox olması ilə 
nəticələnməlidir: 

“Zərərlilik 
olan 
zaman 
sığorta 
haqları 
və 

sığorta hadisələri 
zamanı verilən 
kompensasiyalar 
artırılmalıdır. Yəqin 
ki, avtomobilin 
detalallarının 
bahalaşması və 
manatın dəyərinin 
düşməsi fonunda 
biz sığorta hadisəsi 
zamanı daha çox 
məbləğin olmasını 
arzulayacağıq”.

“CIDDI NARAZILIĞA 
SƏBƏB OLACAQ”

Sığorta eksperti İlkin 
Nəcəfov da təsdiqləyir 
ki, bu gün zərərliyin 
artmasının səbəbi 

ehtiyat hissələrinin 
qiymətlərinin və 
sığorta şirkətlərinin 

xərclərinin 
artmasıdır: 
“İcbari Sığorta 
Bürosu sığorta 

şirkətlərinin zərərlərini 
kompensasiya etmək 
üçün aşağı mühərrikli 
avtomobillərdə 
“yardım” edərək, zərəri 
qarşılamağa çalışırdı. 
Çünki avtomobillərin 
icbari sığortası üzrə 
zərərliliyin artması 
sığorta şirkətlərinin 
maliyyə sağlamlığına 
mənfi təsir edir. 
Amma zərərlilik 
azalmayacaq. Bu, 
dünya təcrübəsində, 
xüsusilə də, yaxın 
qonşularımızda 
da belədir. Bu 
zərər 80-90 faiz 
arasında dəyişəcək. 
Vəziyyətdən çıxış yolu 
kimi icbari sığorta 
məbləğinin artırılması 
təklif oluna bilər. 
Lakin o da artırılsa, 
ciddi narazılığa səbəb 
olacaq”.

KOMPENSASIYALAR KOMPENSASIYALAR 
ARTIRILMALIDIR?ARTIRILMALIDIR?

Ilkin Ilkin 
NəcəfovNəcəfov

CƏTCƏTiiN DURUMDAN DURUMDA
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YANAŞMA VƏ MOTIVASIYA 
QAYNAQLARI MÜXTƏLIFDIR

l Sizin "YouTube" 
kanalında uşaqlar, 
tələbələr və qeyri-dil 
daşıyıcıları üçün ingilis 
dili dərsləriniz maraqla 
izlənilir. Bunu “internet 
mem” saymaq olarmı?

l Bacardığım qədər 
müxtəlif yaşlar üçün 
şagird və valideynlərə 
kömək etmək məqsədilə 
dərslər yerləşdirməyə 
çalışmışam. Dərslər 
tamamilə ödənişsizdir. 
Heç bir xüsusi kod 
yoxdur, hamısı publik 
formada paylaşılır ki, 
əlçatan olsun. Hər il 
sentyabr ayına yaxın 
siniflər və pillələr üzrə 
ödənişsiz “WhatsUp” 
qrupları qururuq. 
Hər il 2-3 min şagird, 
abituriyent, magistr və 
ya doktoranta kömək 
etməyə çalışırıq. 

l İngilis dilini 
öyrənmək nə üçün 
lazımdır?

l Bəzən şagirdlərim 
“məgər ingilislər bizim 

dilimizi öyrənir ki, biz 
onların dillərini 

öyrənirik?” 
- deyə 
soruşurlar. 
Mən cənab 
Prezidentin 
ingilis 
dilində 
çıxışlarını 
kompü-
terimdə 
saxlayıram. 
Bu sualı 

verən şagirdlərə o 
çıxışları göstərib: “baxın, 
cənab Prezident dünya 
jurnalistlərinin hər birinə 
onların öz dilində cavab 
verir. Görün dil bilgisi nə 
qədər əhəmiyyətlidir”, 
- deyə cavab verirəm. 
Yaxşı ki, indi uşaqlar 
artıq aşağı siniflərdən 
xarici dil öyrənmənin 
vacibliyini bilirlər. 
Yanaşma və motivasiya 
qaynaqları müxtəlifdir. 

l Sizcə, yaxşı müəllim 
həmişə uşaqların 
dostudur?

l Yaxşı müəllim həm 
uşaqların dostu, həm də 
yol göstərənidir. Çünki 
dost olmaq yol göstərən 
olmaqdan daha asandır. 
Biz həmişə dost ola 
bilərik, məsələn, uşağa 
bir kitab, bir oyuncaq 
və ya bir şəkər verərik. 
Amma uşağın yol 
göstərəni olmaq daha 
düzgündür. 

l Bəs müasir müəllim 
kimdir?

l Yeni trendi, 
dünya metodlarını 
bilməyə çalışan və 
paylaşmağı sevən 
insandır. İngilislərin bir 
sözü var: “paylaşmaq 
qayğısına qalmaqdır”. Biz 
paylaşdıqca, bir birimizin 
qayğısına qala-qala 
daha da böyüyəcəyik. 
Sertifikasiya imtahanının 
bir faydası da müəllimin 
müəllimə dəstəyi oldu.

Fotolar: Rüfət Mikayılov/Global Media Group

edən müəllim ya yetəri qədər 
imtahanı ciddiyə almayıb, ya da öz 
üzərində illərdir çalışmayıb.

l Bəzi fikirlər var ki, 
Azərbaycan dili və ibtidai 
siniflər üzrə suallar çətin, 
riyaziyyat müəllimlərinin sualları 
isə asan olub. Hətta ibtidai 
sinif müəllimlərinin “yapon 
mətbəxindən sual düşmüşdü” 
kimi fikirləri də paylaşıldı...

l Bu fikirlərin həqiqət yükü 
yoxdur. Bütün suallar paylaşıldı. 
Hər kəs də sualların nə dərəcədə 
rahat olduğunu gördü. Hətta, 
“beş minə yaxın müəllim bu sualı 
bilmədi”, - deyə qınaq obyektinə 
çevrildi. Ola bilər, müəllim o 
sualların müəyyən qədərini bilib, 
sadəcə stress və ya həyəcan mane 
olub, bu, təbiidir. Amma müəllim 
ikinci şans verilən yerdə də 60 
sualın 30-nu yaza bilməyibsə, 
deməli, stress və həyəcandan 
başqa şeylər var. Bu, illərin yığılıb 
qalan məsuliyyətsizliyidir.

l Bəs 60 yaş üstü könüllülərlə 
bağlı vəziyyət necədir?

l Əslində burada vəziyyət 
daha yaxşıdır. İmtahan vermək 
istəyən kifayət qədər könüllü 
müəllim oldu. Onlara şamil 
olunan kriteriyaya görə, 
əgər imtahan versələr maaş 
artımından əlavə, işlərini davam 
etdirmək fürsətləri olacaq. 
Onlar həm işdə qalma, həm də 
maaşlarının artması baxımından 
daha həvəslidirlər və əksəriyyəti 
də yüksək nəticələr göstərib.

l Müsahibə mərhələsi üçün 
müəllimləri hansı həyəcan 
gözləyir?

l Avqustun sonuna doğru 
və avqust-sentyabr aralığında 
müsahibə mərhələsi nəzərdə 
tutulub. İmtahanın formatına 
gəlincə, bu mərhələdə artıq 
baza bilik yoxlanılmır, hansısa 
bir mövzunun hazırlanması, 
dərsin gedişatı ilə bağlı və 
sair sual ola bilər. Müəllim 
psixoloji, metodiki, dünyagörüşü 
baxımından sinfi necə idarə edir? 
Şagirdə nə ötürür? Xoş hal budur 
ki, müəllimlər sinif mühitinə 
öyrəşmiş insanlardır. Onlar bu 
mərhələni test mərhələsi ilə 
müqayisədə daha rahat keçirlər. 

“BEŞ İLDƏN BİR 
YERDƏYİŞMƏ OLSA...”

l Sizcə, müasir dövr 
müəlliminin inkişafı üçün 
sertifikasiya prosesi 
yetərlidirmi? Məsələn, siz bu 
prosesi təkmilləşdirmək üçün nə 
əlavə edərdiniz?

l Hesab edirəm ki, 
sertifikasiya prosesi müəllim 
üçün atılmış ən ciddi addım 
idi. Bu proses olmasaydı saf-
çürük məsələsi olmayacaqdı. 
Amma bu prosesdən sonrakı 
addımlar necə olmalıdır? Mənə 
görə, müəllim bir yerdə uzun 
müddət işləməsin. Belə olanda 
onda qismən rahatlıq yaranır. 
“Onsuz da məni tanıyırlar, bilirlər 
ki, yaxşı müəlliməm, çox can 
yandırmasam da olar”, - deyə 
düşünürlər. Amma müəllim 
başqa məktəbə gedəndə 
məcbur qalıb özünü tanıtmaq 
və sevdirmək üçün öz üzərində 
işləməli, yeni trendləri izləməli 
olur. Ən azı beş ildən bir 
yerdəyişmə olsa, fikrimcə, yaxşı 
effekt verər.

BİR DƏFƏ AMERİKADA
l Siz Şimali Karolina 

Dövlət Universitetinin ELT 
(English Language Teacher’s 
Master Program) proqramının 
Azərbaycan üzrə mentorusunuz. 
Floridada təşkil edilmiş “TESOL 
2024” təqaüd proqramının 
məzunusunuz. Bu təcrübəniz də 
maraqlıdır...

l Bir neçə ildir ki, 
Şimali Karolina Universiteti 
Azərbaycanda müəllimlərin 
ixtisasartırma və 
təkmilləşdirməsi üçün 4-5 
aylıq proqramlar təşkil edir. 
Hər il 100-dən çox müəllim bu 
proqrama seçilir və təhsillərinin 
sonunda “İştirakçı” və ya 
“Fərqlən-
mə” 
sertifikatı 
alırlar. 
Ən çox 
fərqlənən 
müəllimləri 
“mentor” təyin 
edirlər. Mən 
ötən il bu proqramı 
yüksək nəticə ilə 
bitirdim və mentor 
təyin olundum. Proqram 

bizə çox şey öyrətdi. TESOL 
təqaüd proqramı da artıq iki 
ildir ki, ABŞ-nin Azərbaycandakı 
səfirliyi tərəfindən keçirilir. Bu 
il proqram üzrə seçilən müəllim 
mən idim. Proqram çərçivəsində 
Luiziana ştatı, Yeni Orlean 
şəhərində və Florida ştatında 
olduq. Həm təhsil, həm mədəni 
proqramlarda iştirak etdik. ABŞ-
də hər bir orta və ali məktəb öz 
daxili qayda-qanununu yaradır. 
Bizim olduğumuz Luiziana 
ştatında məktəb sayının 41 faiz 
şagirdi məktəbi bitirir. Bunun 
səbəbi ingilis dilini bilmək 
bacarığı və ödənişlə əlaqədardır. 
Bunun öhdəsindən gəlməyənlər 
məktəbi bitirmirlər. Bu baxımdan 
təhsil yüksək səviyyədə olsa 
da, universitetə daxil olma 
statistikaları daha aşağıdır. 

İNGİLİS DİLİ ÖYRƏNMƏYİN 
ÜSTÜNLÜYÜ

l Siz Zəngilan rayon 33 saylı 
məktəbdə müəllim işləyirsiniz. 
Bu məktəbi könüllü seçmisiniz?

l 2011-ci ildən bəri Zəngilan 
məktəbində dərs deyirəm. 
Özüm məcburi köçkün və 
qaçqın ailəsindən olmasam 
da, MİQ imtahanı ilə könüllü 
olaraq o məktəbi seçmişəm. 
O vaxt məktəb indiki şəraitdə 
deyildi. Bizə yataqxananın 
tərkibində müəyyən otaqlar 
verilmişdi. Hazırda dərs dediyim 
məktəb Masazırda - Zəngilan 
şəhərciyinin içində 
yerləşir. Kiçik bir 
icmadır. 

Elm və Təhsil Nazirliyi yanında 
İctimai Şuranın katibi, 
Gənc Xarici Dil Müəllimləri 

Birliyinin sədri, Azərbaycan 
Gənc Müəllimlər Assosiasiyası 
İdarə Heyətinin üzvü Günay 
Əkbərova ilə müsahibəmizdə həm 
müəllimlərin  sertifikatlaşdırma 
prosesi ilə bağlı mənzərəyə nəzər 
saldıq, həm gənclərin müəllim 
peşəsinə sevgisindən danışdıq, 
həm də müasir dövrdə təhsilin 
üstünlüklərinə toxunduq...

TƏHSİLİMİZƏ DAVAM ETSƏK...
l Günay xanım, siz Elm və 

Təhsil Nazirliyi yanında İctimai 
Şurada təmsil olunursunuz. 
İctimai iştirakçılıq üzərinizə hansı 
öhdəlikləri qoyur?

l İctimai iştirakçılıq məndə 
İctimai Şura üzvü və ya katibi 
seçildiyim üçün başlamayıb. Hələ 
tələbə vaxtı bir filmə baxmışdım. 
Filmdə yaxşı və pis insandan 
danışılırdı. Bu seçimi biz özümüz 
edirik. Əgər yaxşı işlər görürüksə 
yaxşı, faydalı insan olacağıq. Yaxşı 
insan o deyil ki, yalnız özünə və 
övladına faydalı olsun. Yaxşı insan 
ümumən fayda verən insandır. 
Tutaq ki, bir bölgənin peşəkar bir 
papaqçısı və ya ayaqqabı ustası ola 
bilər. Onlar özləri üçün çox gözəl 
ayaqqabı və ya papaq tikərlər və 
ya bunu satış məqsədilə edərlər. 
Amma o usta ətrafındakı işə ehtiyacı 
olan insanları və ya cavanları 
yanına dəvət edib sənətini onlara 
da öyrədərsə, bu, mənim üçün 
yaxşı insan kateqoriyasıdır. Bir 
neçə il əvvəl Gürcüstanda Avropa 
ingilis dili müəllimləri konfransında 
iştirak edirdik. “Öz ölkəmiz üçün 
nə edə bilərik?”, - deyə Qobudan, 

Astaradan, 
Bərdədən və 

Zaqataladan olan müəllimlərlə 
bir araya gəldik. “Gəlin, elə bir 
təşkilat quraq ki, onunla başqa 
müəllimlər üçün faydalı işlər 
görək”,- deyə qərarlaşdırdıq. 
Bununla da Gənc Xarici Dil 
Müəllimləri Birliyinin ilk 
rüşeymlərini atdıq. Artıq iki ildir ki, 
6000-dən çox müəllimə ödənişsiz 
təlimlər, seminarlar təşkil edirik. 
Mən ümumiyyətlə, təhsilin davam 
etdirilməsinin tərəfdarıyam. 
Bakalavriat pilləsi ilə çox şeyə nail 
ola bilmirik. Bu pillə ilə olduğumuz 
yerdə saymaq bir az mənə insanın 
özünü geri atması kimi gəlir. Amma 
təhsilimizə davam etsək, mütləq 
bizə daha faydalı qapılar açılacaq. 
Ən azı, mən bu yolu keçdiyim üçün 
buna əminəm. Daha sonra İctimai 
Şura məsələsi gündəmə gəldi. 
Düşündüm ki, bu qurumda təkcə öz 
ixtisasımla bağlı yox, ümumilikdə 
insanlar üçün faydalı işlər görə 
bilərəm. Düşüncə tərzi uyğunlaşdığı 
üçün ictimai iştirakçılığa başladıq.

İLLƏRİN YIĞILIB QALAN 
MƏSULİYYƏTSİZLİYİ

l Bu günlərdə müəllimlərin 
sertifikatlaşdırma prosesinin test 
imtahanı mərhələsi yekunlaşıb. 
Proses müəllimlərin təcrübəsi ilə 
bağlı gözləntiləri doğrultdumu? 

l Sertifikasiya prosesi ibtidai 
təhsildən başladı. Fikrimcə, 
təhsilə ibtidai təhsildən önəm 
vermək lazımdır. İngilis dilində 
öyrənmək istəyən maksimum 
o dilin tələbatına uyğun olaraq 
düşünməlidir. Xarici dil müəllimləri 
tərəfdən yanaşanda, təhsil aldıqları 
universitetin də, bu illər ərzində 
hansı siniflərə dərs deməklərinin 
də təsiri var. Düzdür, işlərinə xitam 
verilən müəllimlərin olması da 
bizi bir az məyus edir. Onların da 

mövqeyindən düşünürük: 
hər birinin maddi, ailə-
məişət problemi ola bilər. 

Amma şagirdyönümlü və 
bir valideyn kimi məsələyə 

yanaşanda düşünürəm ki, 
yerində olan bir prosesdir. Mən 
prosesi çox yaxından izlədiyim 
üçün öz gözümlə nə qədər şəffaf 
olduğunun şahidi olmuşam. Biz bu 
bir il ərzində müəyyən bölgələrdə 
olduq. Həmin bölgələrdən ən çox 
gələn müəllimlərin narazı qaldıqları 
məqam “biz ibtidaidən yuxarı 
ingilis dili dərsi deməmişik”,  “biz 
doqquzuncu sinifdən yuxarıya 
dərs deməmişik” sözləri olurdu. 
Müəllim 10-cu sinfin materialını 
bilmirsə, bu problem yaratmazmı? 
Biz müəllimlərlə danışaraq təzadlı 
formada narazılıqları “bu sizə əsas 
vermir ki, 10-11-ci sinfin materialını 
bilməyəsiniz”, “bu bizə icazə vermir 
ki, biz şagirddən az bilək, onun 
verdiyi sualın qarşısında aciz qalaq”, 
- deyə aradan qaldırmağa çalışdıq. 
Məhz buna görə mən həmişə 
müəllimlərin öz təhsillərini davam 
etdirmələrinin tərəfdarı olmuşam. 
Onda istər-istəməz müəllim 
yenilikləri alır və şagirdə ötürür. 

l “Uğursuz” adlandırdığımız 
müəllimlərin müvafiq balı 
toplaya bilməməsinin səbəbi 
nədən qaynaqlanır? 
Yeni trendləri 
mənimsəməmələri, 
yoxsa prosesə biganə 
yanaşmaları?

l Suallar minimum 
baza səviyyəsindədir. 
İmtahanda əsasən 
baza biliklər 
yoxlanılır. 
Hesab edirəm 
ki, 
uğursuz 
nəticə 
əldə 

Günay 
Əkbərova: 

“Suallar 
minimum 

baza səviyyə-
sindədir. 

İmtahanda 
əsasən baza 

biliklər 
yoxlanılır. 

Hesab 
edirəm ki, 

uğursuz 
nəticə 

əldə edən 
müəllim ya 

yetəri qədər 
imtahanı 

ciddiyə 
almayıb, 
ya da öz 
üzərində 

illərdir 
çalışmayıb”.

"HƏMIŞƏ MÜƏLLIMLƏRIN TƏHSILLƏRINI DAVAM ETDIRMƏLƏRININ TƏRƏFDARI OLMUŞAM"
SÖHBƏTLƏŞDI

Təranə Məhərrəmova
taranamaharramova@kaspi.az

ertifikasiya 
prosesi ibtidai 

təhsildən 
başladı. 

Fikrimcə, 
təhsilə ibtidai 

təhsildən 
önəm vermək 

lazımdır. 
İngilis dilində 

öyrənmək 
istəyən 

maksimum 
o dilin 

tələbatına 
uyğun olaraq 
düşünməlidir.
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10 ƏMLAK

Bu ilin yanvar-aprel 
aylarında Azərbaycanda 
daşınmaz əmlakın 
qeydiyyata alınması 
statistikası 33 faizə yaxın 
azalıb. Bu azalma həm 
ilkin, həm də təkrar mənzil 
bazarında müşahidə edilir. 
Ekspertlər bu məsələni 

bir çox amillərlə 
əlaqələndirirlər.

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

DAŞINMAZ ƏMLAK ÜZƏRINDƏ QEYDIYYAT PROSESINDƏ AZALMA MÜŞAHIDƏ EDILIR

VƏTƏNDAŞ 
MƏCBUR QALIB 

ƏMLAK DƏYƏRININ 
40 FAIZINI ÖDƏYIR

Rieltor Mülkədar 
Rüstəmov isə 

azalmanı iki səbəblə 
əlaqələndirir: “Birincisi, 

son zamanlar qiymətlərin 
süni şəkildə artırılmasıdır. 

Xüsusilə ötən ilin sentyabr və 
oktyabr aylarından mənzil sahibləri 
satışa çıxardıqları əmlaklara 
dəyərindən 15-20 faiz artıq qiymət 
təyin edərək mənzil bazarını 
şişirdilmiş həddə çatdırdılar. Onlar 
elə düşünürdülər ki, ipotekaya 
tələbat çoxdur, mənzilləri satılacaq. 
İpoteka fondu isə müştəri mənzil 
tapdığı zaman dərhal pul ayırmır. 
Qiymətləndirmə şirkəti göndərir, 
evin real dəyərini monitorinq edir. 
Bundan sonra mənzilin bazar 

dəyərinə uyğun qiymət çıxarılır. 
Satıcılar mənzilin qiymətini 
baha qoyduqda istədiklərinə 
nail ola bilmirlər. Belə 
olduqda da yük müştərinin 
üzərinə düşür. 20-30 faiz 

ilkin ödəniş edilməlidir, 
amma vətəndaş 

məcbur 40 faiz 
ödəyir. Amma 
bank da limit 
qoyur. Evin 

qiyməti bazar 
dəyərindən 

yüksək 
olduqda 
bank ev 
almaq 

istəyən 
şəxsi 

məcbur edir ki, ilkin ödənişi 
artırsın. Çünki mənzil sahibinin 
pulu ödənilməlidir. Cəmi 40-45 
gün vaxt verilir. Alıcı çatdırıb pulu 
ödəyə bilmədikdə vaxt bitir. Belə 
olduqda müştəri fikrindən daşınır. 
Böyük rəqəmlərlə bazara daxil olan 
mənzil sahiblərinin bəziləri artıq 
fikrindən daşınıb və daha uyğun 
qiymətlər qoyur. Çünki alıcılıq 
qüvvəsi aşağıdır”. 

PAYIZDA QEYDIYYAT ARTACAQ
M.Rüstəmov qeyd etdi ki, 

gələcəkdə torpaq sahələri üzrə 
qeydiyyat daha da artacaq: 
“Sənədsiz evlər məsələsinin köklü 
şəkildə həll ediləcəyi gözlənilir. 
Əmlak Məsələləri Dövlət 
Xidmətində siyahıyaalma işləri 
həyata keçirilir. Çox güman ki 
sentyabr-oktyabr ayları ərəfəsində 
bu məsələ yekunlaşacaq. Bakının 
müxtəlif rayonlarında mövcud 
tikili həyət evləri kənd təsərrüfatı 
torpaqları üzərində tikilib. Bu 
torpaqlar yaşayış məntəqəsi 
torpağı statusu ilə əvəzlənəcək. 
Torpaq sahələri, sənədsiz evlər 
özəlləşəndən sonra statistikada 
kütləvi artım baş verəcək. Bu 
zaman vətəndaşların evini satması 
da asanlaşacaq, bank əməliyyatları 
apara biləcək, girov qoyacaq, 
sənədli evlər ipoteka predmetinə 
çevriləcək. Bu da bazarda 
rəqabətin çoxalmasına səbəb 
olacaq. Qarşıdakı aylarda bazar 
aktivləşəcək”. 

2024-cü il, yanvar-aprel

Ramil Ramil 
QasımzadəQasımzadə

Mülkədar Mülkədar 
RüstəmovRüstəmov

Elnur Elnur 
AzadovAzadov

təkrar qeydiyyattəkrar qeydiyyat
102 621102 621

ümumiümumi
121 061121 061

ilkin qeydiyyatilkin qeydiyyat
18 44018 440
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SiSiRDiLMiS QiYMƏTLƏRiN
FƏSADLARIFƏSADLARI

Bu ilin yanvar-aprel aylarında 
Azərbaycanda daşınmaz əmlak 
üzərində 121 061 mülkiyyət hüququnun 

qeydiyyatı aparılıb. Əmlak Məsələləri Dövlət 
Xidməti xəbər verir ki, bu, ötən ilin eyni 
dövrü ilə müqayisədə 32,5 faiz azdır. Dörd 
aylıq göstəricinin 18 440-ı (15,2 faizi) ilkin, 
102 621-i isə (84,8 faizi) təkrar qeydiyyatın 
payına düşüb. Bunlar isə bir il əvvələ 
nisbətən müvafiq olaraq 34,1 və 32,2 faiz 
azdır. Yanvar-aprel aylarında fərdi yaşayış 
və bağ evi üzərində 17 896, mənzil üzərində 
26 445, torpaq sahəsi - 72 951, qeyri-yaşayış 
binası - 1 047, qeyri-yaşayış sahəsi - 2 470, 
əmlak kompleksi - 240, çoxmərtəbəli yaşayış 
binası üzərində isə 12 mülkiyyət hüququnun 
dövlət qeydiyyatı aparılıb. Rəqəmlərdən 
də göründüyü kimi, əmlakların qeydiyyatı 
prosesində azalma müşahidə edilir. Bəs 
bunun səbəbi nədir?

QIYMƏTLƏR QALXIB, BAZARDA 
DURĞUNLUQDUR

Əmlak eksperti Ramil Qasımzadənin 
sözlərinə görə, daşınmaz əmlak üzərində 
mülkiyyət hüququnun qeydiyyatının azalması 
əsasən bazarda alqı-satqı əməliyyatlarının 
azalması ilə əlaqədardır: “Rəqəmlərdən 
də görünür ki, bu ilin birinci rübü ərzində 
həm ilkin, həm də təkrar mənzil bazarında 
mülkiyyət hüququnun dövlət qeydiyyatına 
alınmasında azalmalar müşahidə edilib. 
Bunun əsas səbəblərindən biri mənzil 
bazarındakı qiymətlərdir. Keçən il 
mənzillərin qiymətində xeyli yüksəliş 
müşahidə edildi. Demək olar ki, 30 faizə 
qədər artım olduğunu söyləyə bilərik. Amma 
bu ildən başlayaraq qiymətlər o dərəcədə 
qalxdı ki, bu, alqı-satqı prosesinə də təsir 
göstərdi. Hazırda daşınmaz əmlak bazarında 
alıcı qıtlığı yaşanır. Bu da notarial qaydada 
alqı-satqı əməliyyatlarının azalmasına təsir 
edib”. 

YAXIN ZAMANDA QEYDIYYAT 
MƏSƏLƏSI HƏLLINI TAPACAQ

R.Qasımzadə bildirdi ki, yaxın zamanda 
əmlakların qeydiyyat məsələsi öz həllini 
tapacaq: “Mülkiyyət hüququnun qeydiyyatı 
ilə bağlı sənədsiz evlərin qeydiyyatının bu 
il ərzində başa çatdırılması planlaşdırılır. 
Ölkədə, xüsusilə də Bakı şəhərində 
mənzillərin qeydiyyata alınması ilə bağlı son 

tamam-
lanma 
işləri 
gedir. Bunun 
üçün xüsusi 
portal üzərindən 
fəaliyyət həyata 
keçirilir. Həmin portala 
qeydiyyatı olmayan evlərlə 
bağlı müraciətlər də qəbul 
ediləcək”. 

SƏNƏDLƏŞMƏ PROSESI 
TƏDRICƏN APARILIR

“Azərbaycan Rieltorlar 
Assosiasiyası”nın direktoru, daşınmaz 
əmlak üzrə ekspert Elnur Azadov isə 
düşünür ki, rəqəmlər əvvəlki illərdə də 
bu səviyyədə idi. Əksinə, əvvəlki illərdən 
fərqli olaraq bu il təkrar qeydiyyat daha 
çox gündəmdədir: “Əmlak bazarı aktivdir. 
Deməzdim ki, keçən illə hansısa fərq var. 
Amma onu da nəzərə almalıyıq ki, bu il 
qiymət artımı əvvəlki illərlə müqayisədə 
daha durğundur. Mülkiyyət hüququnun 
qeydiyyatı məsələsi dayanmayan prosesdir. 
Nəzərə almalıyıq ki, ölkəmizdə 600-700 
min arası mülkiyyəti tanınmayan, sənədsiz 
əmlaklar mövcuddur. Onların sənədləşmə 
prosesi hökumət tərəfindən 
tədricən aparılır. Bir çox 
hallarda sənədləşmənin təkrar 
qeydiyyatıdır. Məsələn, torpağı 
bir çox vətəndaş alır, amma bölərək 
sənədləşdirir. Bu, həyətyanı 
sahələrə də aiddir. Bir çox 
ərazilər olub ki, bələdiyyə 
torpaqlarından verilib, yaxud 
onların üzərində evlər tikilib. 
Müəyyən qəsəbələr salınıb 
ki, onların da sənədləşmə 
prosesi gedib. Bu o 
demək deyil ki, alqı-
satqı çox olub. Bu 
o deməkdir ki, 
daha çox sənəd 
verilib”. 

13 IYUL ŞƏNBƏ 2024



SƏRBƏST 1113 İYUL ŞƏNBƏ 2024

Sərfəli xidmətləri 
ilə müştərilərinə ən 
yaxın olan “Nar” 
yenilənmiş brend 
strategiyasının 
davamı olaraq, 
“Al bir, aç min” 
kampaniyasını 
təqdim edir. “Nar” 
ilin ən çox gözlənilən 
kampaniyası ilə 
hər bir müştərisinə 
unudulmaz yay 
mövsümü vəd edir.

Yay ərzində fərqli 
sürprizləri özündə birləşdirən 
kampaniyanın ilk mərhələsi 
10 iyul tarixində başlayacaq. 
“Nar” sosial media hesablarında 

təqdim etdiyi müsabiqədə 
müştərilərinə 1000 GB internet 
bonusu və 4 ədəd “iPhone 15” 
hədiyyə edəcək. Kampaniya 
boyunca digər hədiyyəli 
müsabiqələrdən də vaxtında 

xəbərdar olmaq üçün 
“Nar”ın rəsmi sosial 
media səhifələrini 
(Facebook, Instagram, 
X və LinkedIn) 
izləməyiniz tövsiyə 
olunur.

Hazırda 2,2 milyon 
abunəçiyə yüksək 
keyfiyyətli rabitə 
xidmətləri göstərən 
“Nar” son 5 ildə 
Müştəri Loyallığı 
İndeksinə görə ölkədə 

lider mobil operatordur. Mobil 
operator müştəriyönümlülük 
strategiyasına sadiq qalaraq 
sərfəli qiymət qarşılığında 
üstün xidmət təqdim edir.
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ADA Universitetinin İnkişaf 
və Diplomatiya İnstitutu 

tərəfindən Azərbaycan Dövlət Neft 
Şirkətinin (SOCAR) əməkdaşları üçün 
təşkil edilən yeddi aylıq “Liderlik 
məharəti - orta xətt rəhbərlərin 
səlahiyyətləndirilməsi” mövzusundakı 
təlim proqramı yekunlaşıb. “Report”un 
məlumatına görə, bu münasibətlə 
ADA Universitetində proqramı uğurla 
başa vuran 151 iştirakçıya sertifikatlar 
təqdim edilib.

ADA-SOCAR ƏMƏKDAŞLIĞI
Mərasimdə ADA Universitetinin 

İcraçı prorektoru, eləcə də İnkişaf və 
Diplomatiya İnstitutunun direktoru 
Fariz İsmayılzadə çıxış edib, 
iştirakçıları öyrənmə və 
peşəkar inkişaf dövrü 
olan bu təlim proqramını 
uğurla başa vurmaları 
münasibətilə təbrik edib. 
Prorektor qeyd edib 
ki, ADA-SOCAR 
əməkdaşlığı yalnız 
təlim proqramları 
ilə məhdudlaşmır. 
SOCAR-da baş 
verən trans-
formasiya 

bilik mübadiləsi və davamlı tədris kimi 
elementləri özündə ehtiva etdiyindən, 
ADA-SOCAR əməkdaşlığı da mütəmadi 
olaraq genişlənir. Sözügedən 
əməkdaşlıq beynəlxalq konfransların 
təşkilini, habelə istər Bakıda, istərsə 
də regionlardakı layihələrin icrasında 
birgə fəaliyyəti əhatə edir.

KADR POTENSIALININ  
DAVAMLI INKIŞAFI

Mərasimdə çıxış edən İnkişaf 
və Diplomatiya İnstitutunun 
İxtisasartırma Proqramlarının 
rəhbəri Nərgiz İsmayılova bildirib 
ki, təlim proqramı SOCAR-ın kadr 
potensialının davamlı inkişafını və 
onların peşəkar şəbəkələşməsini 
dəstəkləmək məqsədilə təşkil edilib. 
Nərgiz İsmayılova söyləyib ki, yeddi 
ay ərzində davam edən proqrama 
müxtəlif seqmentləri, lakin vahid 
SOCAR komandasını təmsil edən 

əməkdaşlar qoşulublar. Onlar 
yeddi modul üzrə həm akademik 
sektoru, həm də sənayeni təmsil 
edən peşəkarlar tərəfindən 
tədris edilən mühazirələrdə və 
komanda işini təşviq  
edən sessiyalarda  

iştirak ediblər.

ADA-SOCAR əməkdaşlığı yalnız təlim proqramları ilə məhdudlaşmır. 
Sözügedən əməkdaşlıq beynəlxalq konfransların təşkilini, habelə istər Bakıda, 

istərsə də regionlardakı layihələrin icrasında birgə fəaliyyəti əhatə edir.

Tədbirdə çıxış edən SOCAR-ın vitse-
prezidenti Ziba Mustafayeva ADA-SOCAR 
əməkdaşlığının artıq tərəfdaşlığa çevrildiyini 
vurğulayıb, hər iki qurumun qarşılıqlı 
şəkildə bir-birinin korporativ maraqlarını 
nəzərə almasını bu tərəfdaşlığa əlavə dəyər 
kimi qiymətləndirib. İki qurum arasındakı 
əlaqələri sənaye-universitet tərəfdaşlığının 
nümunəsi kimi təqdim edən Z. Mustafayeva 
SOCAR-da transformasiyanın daimi proses 
olduğunu ifadə edib. Əlavə edib ki, təlim 
proqramlarının təşkili bu transformasiyanın 
əsas elementi və əməkdaşların inkişafı üçün 
sərmayədir.

Mərasim zamanı proqram iştirakçıları 
adından Nigar Məmmədzadə və Zaur 
Cəfərov çıxış edərək öz təcrübələrini 
bölüşüblər.

Xatırladaq ki, təlim proqramı ərzində 
çətinliyin və dəyişikliyin idarə olunması, 
məsuliyyət, sahiblik, əməkdaşlıq, komanda 
işi və davamlı inkişaf təfəkkürünün 
aşılanması, gələcəyə yönələn qərarların 
verilməsi, eləcə də təhlükəsiz, rifah, 
empatiya və qayğı mühitində idarəetmə 
kimi fərqli mövzuları əhatə edən sessiyalar 
təşkil edilib.

SƏNAYE-UNIVERSITET 
TƏRƏFDAŞLIĞININ NÜMUNƏSI

SOCAR əməkdaşlarına SOCAR əməkdaşlarına 
sertifikatlar verilibsertifikatlar verilib

“Al bir, aç min” kampaniyası  “Al bir, aç min” kampaniyası  
ilə yayı doyunca yaşa!ilə yayı doyunca yaşa!

Azərbaycan noyabr ayında keçiriləcək 
BMT-nin COP29 sammiti ərəfəsində 
iqlim maliyyələşdirməsini cəlb etmək 
üçün ilk simvolik addımını ataraq, 
“yaşıl layihə”lər üçün ən azı 500 
milyon ABŞ dolları cəlb etmək planları 
ilə çıxış edib. Bu barədə “Report” 
“Financial Times”a istinadən xəbər 
verir. COP29-un yüksək rütbəli rəsmisi 
bildirib ki, Bakı Azərbaycan Dövlət 
Neft Şirkətinin (SOCAR) dəstəyi 
ilə “Gələcək üçün İqlim İnvestisiya 
Fondu” adı altında müəssisə yaratmağı 
planlaşdırır. Bu fond digər qalıq 
yanacaq istehsalçılarından əlavə 
kapital cəlb etməyə çalışacaq.
COP29 rəsmiləri bildiriblər ki, 
Azərbaycan fondu qalıq yanacaq 
şirkətlərinin töhfəsi üçün başlanğıc 
nöqtəsi olacaq və onların ya birdəfəlik 
məbləğlər, ya da gəlirlərinin bir 
hissəsini ianə edə biləcəyi bir 
mexanizm yaradacaq.
COP29-un yüksək rütbəli rəsmisi 
bildirib ki, iqlim yönümlü fonddan 
əldə edilən investisiya gəlirləri təkrar 
fonda qaytarılacaq və Azərbaycan 
rəsmiləri hazırda sərmayənin 50 
%-ni ekstremal hava hadisələrindən 
ən çox zərər çəkən inkişaf etməkdə 
olan ölkələri əhatə etməsini müzakirə 
edirlər.

Azərbaycan Iqlim 
Investisiya Fondu  
yarada bilər

SOCAR əməkdaşlarına SOCAR əməkdaşlarına 
sertifikatlar verilibsertifikatlar verilib
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AYGÜN ƏZIZ
aygunaziz@kaspi.az

Pomidor 
ixracatçısı olsaq 
da, bu məhsulu 
idxal da edirik. Özü 
də idxal həcmi əvvəlki 
dövrlərlə müqayisədə 
əhəmiyyətli dərəcədə 
artıb. Ekspertlər bunu 
daxili bazarı tənzimləmə, 

ixrac potensialını 
qorumaqla əlaqələndirirlər. 

A zərbaycan Türkmənistandan 
pomidor alışını beş dəfə 
artırıb. Belə ki, 2024-cü ilin 

yanvar-aprel aylarında bu ölkədən 
304,9 min ABŞ dolları dəyərində 
548 ton pomidor idxal etmişik. 
Dövlət Statistika Komitəsinin 
məlumatına əsasən, bu, 2023-cü il 
ilin eyni dövrü ilə müqayisədə dəyər 
ifadəsində 244,6 min dollar və ya 
5,1 dəfə, miqdar baxımından isə 439 
ton və ya beş dəfə çoxdur.

Məlumdur ki, ölkəmiz iri 
pomidor ixracatçısıdır. Məsələn, 
2024-cü ilin yanvar-aprel aylarında 
Azərbaycandan xarici ölkələrə 71 
milyon 167 min dollar dəyərində 52 
min 175 ton pomidor ixrac olunub. 

Maraqlıdır, ölkəmiz xaricdən 
pomidor idxalını niyə artırıb? Nə 
üçün öz istehsalımız daxili bazarda 
təminatımızı ödəyə bilmir?

BAZARDA POMIDOR QITLIĞI
Kənd təsərrüfatı sahəsi üzrə 

müstəqil ekspert Eldar Hüseynov 
“Kaspi” qəzetinə açıqlamasında 
bildirdi ki, pomidor idxalının 
artmasının obyektiv və subyektiv 
səbəbləri var: “Azərbaycanda 
əkilən pomidor cinsləri son 
zamanlar yayılan viruslara 

dayanıqlığını 
itirdi. Hətta 
böyük 
istixanalar 
“marvilans” 
cinsini əkdilər, 

o da yeni 

DAXILI BAZARDA DAXILI BAZARDA 
POMIDORA OLAN POMIDORA OLAN 

TƏLƏB YÜKSƏKDIRTƏLƏB YÜKSƏKDIR
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YERLI ISTEHSALIMIZ BOL OLSA DA, XARICDƏN POMIDOR IDXAL EDIRIK

 Fuad  Fuad 
IbrahimovIbrahimov

yayılmış viruslara tab gətirə bilmədi. 
Bu, daxili bazarda qırmızı salxım 
çeşidli pomidorun qıtlığına gətirib 
çıxardı. Həmin vaxt İran tərəfdən 
Rusiyaya meyllənən məhsulların 
kütləvi surətdə azalması, İraqla 
Qətərin pomidora olan tələbatının 
çoxalması, Rusiya istiqamətinə  
malların gec çatması nəticəsində 
İran rus bazarını tam təmin edə 
bilmədi. Bu zaman Azərbaycanın 
daxili bazarında pomidorun qiyməti 
qalxmağa başladı. Çünki qiymətlər 
Rusiya bazarında yüksək olduğu 
üçün sahibkarlar məhsullarını rus 
bazarına yönəltdi”. 

Həmsöhbətimizin sözlərinə 
görə, son günlər çəhrayı pomidor 
Azərbaycan bazarında 180 faiz 
bahalaşıb: “Yəni bir manata 
olan pomidor indi 
üç manat qırx 
qəpikdir. 

Ekspertin sözlərinə görə, 
iyulun 20-nə kimi pomidor 
bazarında bahalaşma 
müşahidə olunacaq: 
“Rusiyada yanvar-fevralda 
Türkmənistan məhsullarına 
kvota tətbiq edildi, rus 
bazarına çıxışı zəiflədiyi 
üçün Türkmənistanda 
qiymətlər endi. Dollar 
ekvivalenti ilə salxımın bir 
kilosu Türkmənistanda 70 
sent oldu. Biz bu fürsətdən 
istifadə edib ölkəyə idxal 
etdik. Çünki daxili bazarda 
tələbat yüksəkdir. Lakin 
son bir-iki gündür pomidor 
bahalaşıb və bahalaşmanın 
davam edəcəyi gözlənilir”.

IXRAC ÜÇÜN HAZIRLANAN 
MƏHSULU DAXILI BAZARA 
YÖNƏLTSƏK...

İqtisadçı ekspert Fuad 
İbrahimov da təsdiqləyir 
ki, sahibkara ixrac etmək 
sərf edir, nəinki idxal: 
“2019-cu ildə kartofun və 
soğanın qiyməti artdığından 
müəyyən dövr üçün 
hətta ixrac vergisi tətbiq 
olunmuşdu. Çünki daxili 
bazarda tələb çox,  qiymət 
də baha idi. İxrac üçün 
yetişdirilən məhsulların 
maya dəyəri baha olur. Onlar 
xüsusi rejimdə yetişdirilir, 
özünəməxsus tələbləri, 
preparatları var. Sahibkar 
ixrac olunan məhsulun maya 
dəyəri baha olduğu üçün 
daxili bazarda ucuz qiymətə 
sata bilmir. Pomidorlar 
da bu qəbildəndir. Biz bu 
gün ixracı saxlayıb bazara 
yönəltsək, əksinə, qiymətləri 

bahalaşdıra 
bilərik”.

BURADA QƏBAHƏTLI 
BIR ŞEY YOXDUR

İqtisadçı deyir ki, 
bahalaşmanın qarşısını almaq 
üçün alternativ yollar var. 
Onlardan biri də idxaldır: 
“Məsələn, Türkmənistandan 
beş dəfə artıq pomidor 
idxal olunubsa, deməli, bu, 
ucuz qiymətə başa gəlir 
və biz ixracımızı qoruyub 
saxlamaqla, daxili bazarı 
idxalla təmin edirik. Əslində, 
burada qəbahətli bir şey 
yoxdur. Biz məsələyə “daha 
baha satırıq və daha ucuz 
alırıq” nəzəriyyəsi kimi 
yanaşmalıyıq”.

İqtisadçı vurğulayır ki, 
əslində,  daxili bazar üçün 
də pomidor yetişdirmək 
imkanları var. Amma 
sahibkarlar riskə getmək 
istəmirlər: “Bu gün bazara 
girmək, məhsulu hansısa 
bir dövriyyəyə cəlb etmək 
üçün müəyyən çətinliklər 
var. Ona görə də sahibkarlar 
bu əziyyəti çəkmək və 
pomidorları daxili bazar 
üçün yetişdirmək istəmirlər. 
Aydın məsələdir ki, biznesdə 
harada xeyir varsa, sahibkar o 
istiqamətə yönəlir. Sahibkar 
xeyir görmədiyi üçün daxili 
bazara məhsulu yetişdirmək 
istəmir. İqtisadiyyatda və 
ticarət aləmində bahanı 
xaricə satıb, ucuzu 
daxili bazara 
gətirmək 
qəbul 
olunmuş 
qaydadır”.

Azərbaycanla 
Türkmənistan 
arasında olan sazişə əsasən, biz 
pomidoru bu ölkədən 18 faiz 
gömrük rüsumu ilə idxal edə bilirik. 
Hazırda Türkmənistandan gələn 
pomidorun gömrük rüsumu bir 
manat civarındadır. Bununla 
yanaşı, Türkmənistanda qiymətlər 
ucuz olduğundan bu idxal bizim 
üçün sərfəli idi. Həmin məqamda 
Türkmənistandan salxım 
pomidorlar gəlməsə idi, indi salxım 
cinsli pomidorların qiymətləri 
daxili bazarda dörd manatın 
üzərində olacaqdı. Bu ölkədən 
gələn pomidorlar Azərbaycanın 
daxili bazarındakı pomidor 
qiymətlərini tənzimlədi. Bu 

vəziyyət əkinçilər və sahibkarlar 
üçün xoşagəlməz olsa 

da, əhali üçün 
müsbət 

addım 
idi”.

Eldar Eldar 
HüseynovHüseynov

BAHA SATIB, BAHA SATIB, 
UCUZ ALIRIQ UCUZ ALIRIQ 

YERLI 

POMIDOR 

ISTEHSALI

TÜRKMƏNISTANDAN
POMIDOR

HƏ
CM

HƏCM

DƏ
YƏ

R DƏYƏR2024-cü il,
Yanvar-Aprel 548

ton52
mi

n17
5ton

304,9
min dollar71

mi
lyo

n16
7mi

n d
oll

ar



13 İYUL ŞƏNBƏ 2024 13TURİZM

QARABAGI TURiZM CƏNNƏTiNƏ 
CEViRMƏK iSTƏYiRiKSƏ...

Azad edilmiş 
ərazilərdə 

turizm əsas 
iqtisadi 

fəaliyyət 
sahələrindən 

biri kimi 
müəyyən-
ləşdirilib. 

Bunun üçün 
orta müddətli 

dövrdə işğaldan 
azad edilmiş 

əraziləri daxili 
turizm üçün 

əlçatan və 
keyfiyyətli 

turizm 
destinasiyasına 

çevirmək, 
perspektiv 

imkanlardan 
effektiv 

istifadəyə nail 
olmaq əsas 

strateji baxış 
olaraq müəyyən 

edilib.

Ekspertin fikrincə, Azərbaycanın 
müxtəlif beynəlxalq tədbirlərə ev 
sahibliyi etməsi turizm sənayesinin 
inkişafına yeni nəfəs verir: 
“Azərbaycan təxminən 15 il öncə 
turizm sənayesinin inkişafına 
demək olar ki, ikinci nəfəs verdi. 
Ölkədə turizm infrastrukturunun 
yaradılması ilə yanaşı, irimiqyaslı, 
möhtəşəm tədbirlərin keçirilməsinə 
başlanıldı. Bunlar olduqca vacib və 
zəruri addımlar idi. Belə tədbirlər 
ölkənin tanıdılmasında, yeni turizm 
destinasiyası kimi formalaşmasında 
xüsusi rol oynayır”. 

Ekspert onu da vurğulayıb ki, 
yaxın zamanda Qarabağ ərazisində 
Milli Parkların yaradılması da 
gündəmdədir: “Hesab edirəm 
ki, xüsusi mühafizə olunan təbii 
ərazilərin yaradılması vacibdir. Bu 
ərazilərdə ciddi ekoloji reqlamentlərə 
riayət edərək ətraf mühiti, bioloji 
müxtəlifliyi qoruyaraq ekoturizm 
fəaliyyətlərinin yaradılması 
istiqamətində vacib mərhələ hesab 
edilə bilər. Artıq Azərbaycan 
Ekoturizm Assosiasiyasının fəalları 
bir neçə dəfə Qarabağa ezam 
edilib və doğma yurdda ekoturizm 
potensialının qiymətləndirilməsi 
üçün müvafiq işlərin aparılmasına 
start veriblər. Əminəm ki, Azərbaycan 
yüksək ekoloji mədəniyyət nümayiş 
edərək yaxın gələcəkdə dünyaya 
ekoturizm destinasiyaları ilə də açıla 
biləcək”.

MILLI PARKLARIN 
YARADILMASI 

GÜNDƏMDƏDIR
İşğaldan azad olunmuş ərazilərə 

turistlərin böyük marağı 
müşahidə olunur. İlbəil bu 
əraziləri ziyarət edənlərin sayı 
artır. Artıq rəqəmlər də bunu 
təsdiqləyir. Məsələn, Qurban 
bayramı ilə əlaqədar qeyri-iş 
günlərində təkcə fərdi avtomobillə 
Şuşa və Laçın şəhərlərinə 20 
mindən çox insan səfər edib. Şuşa 
şəhərinə 2650 avtomobil ilə 12 
528 nəfərin, Laçın şəhərinə isə 
2 296 fərdi avtomobil ilə 8 330 
nəfərin səfəri reallaşıb. Şuşaya 
səfər edənlərin 1779 nəfəri, Laçına 
səfər edənlərin isə 709 nəfəri bu 
ərazilərdə yerləşən hotellərdə 
qonaqlayıb.

2023-cü il dekabrın 27-dən 
2024-cü il iyunun 19-dək isə Şuşa 
şəhərinə ümumilikdə 72 298 nəfər 
səfər edib. Bu il aprelin 27-dən 
iyunun 19-dək Laçın şəhərinə 
səfər edənlərin sayı isə 42 670 
nəfər olub.

Belə görünür ki, yaxın illərdə 
Azərbaycan turizminin ürəyi 
bu zonada döyünəcək. Bunun 
üçün müəyyən addımlar da 
atılır. Həm təhlükəsizliyin təmin 
olunması, həm infrastrukturun 
yenidən qurulması, həm də 
turizm sektoru üzrə peşəkar 
kadr potensialının 
formalaşdı-
rılması isti-

qamətində paralel işlər aparılır. 
Maraqlıdır, görəsən, bununla bağlı 
əlavə hansı addımlara ehtiyac var?

“TƏHLÜKƏSIZLIK MƏSƏLƏLƏRI 
TAMAMILƏ HƏLL OLUNMALIDIR”

Turizm üzrə ekspert Ceyhun 
Aşurov deyib ki, hazırda işğaldan 
azad olunmuş ərazilərdə 
genişmiqyaslı yenidənqurma 
işləri aparılır. Bir neçə dəfə 
sözügedən ərazilərə səfər etdiyini 
bildirən ekspert qeyd edib ki, 
Qarabağda həm yerli, həm də 
xarici turistlərin cəlb edilməsi 
baxımından böyük imkanlar var: 
“İlk növbədə onu qeyd etməliyik 
ki, 30 illik işğal müddətində 
Qarabağın əksər bölgələrində 
infrastruktur tamamilə sıradan 
çıxarılıb. Evlər, yollar dağıdılıb, 
meşələr məhv edilib. Azərbaycan 
hazırda o ərazilərdə infrastruktur 
layihələri həyata keçirir. Bütün 
tikililər, “ağıllı kənd” layihələri, 
yeni evlərin inşası, insanlarımızın 
oraya tədricən köçməsi gələcəkdə 
həmin ərazilərdə qaynar həyatın, 
gözəl turizm imkanlarının 
olacağından xəbər verir”.

Ekspertin fikrincə, işğaldan 
azad olunmuş bölgələrdə turizmin 
inkişafı üçün təhlükəsizlik 

məsələləri tamamilə həll 
olunmalıdır: “Bununla bağlı da 
işlər aparılır. Sadəcə, zamana 
ehtiyac var”.

UNIKAL TURIZM MƏHSULLARI 
HAZIRLANMALIDIR

Azərbaycan Hotellər və 
Restoranlar Assosiasiyasının İdarə 
Heyətinin sədri Samir Dübəndi 
hesab edir ki, ilk mərhələdə 
turizm fəaliyyətlərini təmin 
edən infrastruktur - nəqliyyat, 
yerləşdirmə vasitələri, qidalanma 
müəssisələri, enerji təchizatı 
və sair işlər aparılmalıdır. Eyni 
zamanda, yaxın gələcəkdə 
beynəlxalq turizm bazarlarına 
rəqabətə dözümlü, unikal, fərqli 
turizm məhsullarının çıxarılması 
üçün hazırlıqlar görülməsi 
zəruridir: “İşğaldan azad edilmiş 
ərazilərin yüksək turizm potensialı 
var, burada bir çox turizm 
ehtiyatları cəmləşib. Diqqət 
yetirsək görərik ki, Qarabağ ərazi 
boyunca su hövzələri, meşəli 
dağlar, mənzərəli məkanlar, 
kanyonlarla zəngindir. Təbii və 
antropogen resurslarla zəngin 
bu ərazilərdə müxtəlif turizm 
fəaliyyətlərinin inkişafı üçün 
əlverişli şərait mövcuddur. 
Balneoji resurslar, tarixi-mədəni 

abidələr, ləziz mətbəx, 
folklor və s. bu 

sırada sada-
lamaq 

olar”.

Dövlət Turizm Agentliyinin media 
və ictimaiyyətlə əlaqələr sektorunun 
müdiri Gülnar Mustafayeva bildirib 
ki, azad edilmiş ərazilərdə turizm 
əsas iqtisadi fəaliyyət sahələrindən 
biri kimi müəyyənləşdirilib: “Bunun 
üçün orta müddətli dövrdə işğaldan 
azad edilmiş əraziləri daxili turizm 
üçün əlçatan və keyfiyyətli turizm 
destinasiyasına çevirmək, perspektiv 
imkanlardan effektiv istifadəyə nail 
olmaq əsas strateji baxış olaraq 
müəyyən edilib. “Azərbaycan 

Respublikasının işğaldan azad 
edilmiş ərazilərinə Böyük Qayıdışa 
dair I Dövlət Proqramı”nın hədəf 
göstəricilərində turizm sektorunun 
inkişafı əsas infrastruktur layihələrinə 
əlavə olunub. Onun əsasında Dövlət 
Turizm Agentliyinin “İşğaldan azad 
edilmiş ərazilərdə turizmin inkişafı 
ilə bağlı Fəaliyyət Planı” təsdiq edilib. 
İnstitutsional inkişaf çərçivəsində 
işğaldan azad edilmiş ərazilər üzrə 
“Qarabağ Regional Turizm İdarəsi”nin 
yaradılmasını qeyd edə bilərik. 

Prezidentin Sərəncamı ilə iyun ayında 
“Tuğ” Dövlət Tarix-Memarlıq və 
Təbiət Qoruğunun yaradılması və 
Dövlət Turizm Agentliyinin tabeliyinə 
verilməsi bu sahəyə ayrılan diqqətin 
bariz nümunəsidir”.

İqtisadçı-ekspert Pərviz Heydərov 
isə hesab edir ki, Qarabağı turizm 
cənnətinə çevirmək istəyiriksə, 
digər turizm zonalarında etdiyimiz 
səhvləri təkrarlamamalıyıq: “Bu 
gün həmin ərazilərdə həm əhalinin 
məskunlaşması, həm də turizmin 

canlanması baxımından dövlət 
tərəfindən kifayət qədər geniş 
işlər həyata keçirilir. Amma 
biz Qarabağı turizm cənnətinə 
çevirmək istəyiriksə, digər 
turizm zonalarında etdiyimiz 
səhvləri təkrarlamamalıyıq. 
Qiymət siyasətinə və 
xidmətin keyfiyyətinə 
ciddi nəzarət etməliyik. 
Yəni, “soyğunçu” qiymət 
siyasəti olmamalıdır”.  

SEVINC ABBASOVA    

Ceyhun Ceyhun 
AşurovAşurov

Ilqar Ilqar 
HüseynliHüseynli

BU ƏRAZILƏRIN TURIZM IMKANLARI QIYMƏTLƏNDIRILIR

Foto: Tapdıq Abdullayev/Global Media Group

Gülnar Gülnar 
MustafayevaMustafayeva

Samir Samir 
DübəndiDübəndi
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Y ay mövsümünün gəlişi ilə 
insanlar dənizə, hovuzlara üz 
tuturlar. Məqsəd günəş vannası 

qəbul etməkdir. Günəş vannasının 
əsas məqsədi dərinin rəngini bir az 
tündləşdirmək olsa da, bir çoxları 
ifrata varır. Nəticədə günəş dərilərini 
yandıraraq fəsadlara yol açır. Bəs günəş 
vannası qəbul etmək orqanizmdə hansı 
fəsadlar yarada bilər?

QIZARTI VARSA, DƏRI ARTIQ 
ZƏDƏLƏNMƏYƏ BAŞLAYIR

Dermatoloq Samirə Teymurova 
bildirdi ki, günəş altında qalmaq 
üçün dəri növünüzü bilməlisiniz: 
“Günəşin ultrabənövşəyi şüalarının 
təsiri altında dəridə D vitamini sintez 
olunur. Lakin bu, yüngül qızartıya 
qədər olanda formalaşır. Qızartı varsa, 
dəri artıq zədələnməyə başlayır. Dəri 
soyulana qədər günəş vannası qəbul 
etmək, yanmaq, qaralmaq düzgün 
deyil. Abşeron yarımadasında, eləcə də 
subtropik iqlimi olan regionlarda səhər 
10-a qədər və axşam 6-dan sonra günəş 
şüalarının zərərli təsiri daha azdır. 
Günəş şüalarının altında ilk öncə 3-5 
dəqiqədən başlayaraq 15-20 dəqiqəyə 
qədər qalmaq olar. Lakin bu tövsiyələr 
dəri fototipindən asılı olaraq dəyişir”. 

DƏRI XƏRÇƏNGINƏ 
SƏBƏB OLAN GÜNƏŞ

S.Teymurova dedi ki, günəş 
yanmalarının orqanizmimizə təsirləri 

müxtəlifdir: “Günəş şüaları ilə dəri 
yandıqda dərinin erkən qocalması, 
susuzlaşması, nəmliyinin itirilməsi 
kimi hallar baş verir. Buna fotoqocalma 
deyirlər. Məsələn, günəş şüalarına çox 
məruz qalan rayonlarımızda yaşayan, 
kənd təsərrüfatı sahələrində çalışan 
insanlarda daha dərin qırışlar olur, 
qocalma əlamətləri daha tez görünür. 
Həmçinin sükan arxasında oturan, yük 
maşınlarını sürən insanların günəş 
şüalarına məruz qalan sol tərəfi sağla 
müqayisədə daha qızartılı, qaralmış 
olur. İkinci təsir yanıqlardır. Yay vaxtı 
birinci və ikinci dərəcəli yanıqlarla 
müraciət edən insanlar çox olur. Birinci 
dərəcəli yanıq uzunmüddətli qızartının 
mövcud olmasıdır. İkinci 
dərəcəli yanıq isə xırda 
və iri suluqların əmələ 
gəlməsidir. Uşaqlıqda 
böyük sahəni əhatə edən 
yanıq olursa, bu o deməkdir 
ki, həmin insanlar 
yaşlananda 
bədxassəli dəri 
törəmələrinə 
namizəddir. 
Bir zərər 
də günəş, 
piqment 
ləkələrinin 
formalaş-
masıdır. Bu da 
uzunmüddətli, 
yaxud effekti 
olmayan müalicəyə 
səbəb olur”.

Günəş 
vannası 

qəbul 
edərkən 

həddindən 
artıq 

yanmaq 
orqanizmə 

ziyandır. 
Həkim 

bildirir ki, 
hətta dəri 

xərçəngi 
də yarana 

bilər. Günəş 
nə qədər 

zərərsiz 
görünsə 
də, bir o 

qədər də 
təhlükəlidir.

Dermatoloqun fikrincə, 
günəş vannası qəbul edərkən 
qoruyucu kremlərdən 

istifadə etmək mütləqdir: 
“Əgər dəri yanmadan D 
vitamini sintezi almaq 

istəyirsinizsə, səhər saat 10-a 
qədər və axşam 6-dan sonra xüsusi 
günqoruyucu vasitələrin tətbiqi 

ilə günəş vannası qəbul edə 
bilərsiniz. Saat 12-dən 

14.00-a qədər ya 

çətirlərin altında, ya da qapalı 
sahələrdə olmaq tövsiyə olunur. Hər 
zaman baş örtükləri, gözdə qoruyucu 
eynək olmalıdır. Bədənə SPF 30+, 
50+ mütləq vurulmalıdır. Üzə 50+ 
qoruyucu tövsiyə edilir. Bədənə isə 
30-50 arası ola bilər. Dərinin rəngi 
nə qədər ağdırsa, o qədər də yüksək 
gün qoruyucu faktorlardan istifadə 
edilməlidir”. 

S.Teymurovanın sözlərinə görə, 
uşaqların gündən qorunması da 
olduqca vacibdir: “Çiyinlər daha çox 

yanır. Buna görə çalışmaq lazımdır 
həmin hissəni dəsmal və ya nazik 
örtüklə bağlasınlar, yaxud qısa da 
olsa, qolu olan geyimlər geyinsinlər. 
Uşaqlara diqqət etmək lazımdır. 
Çünki onlarda da üz hissə, yanaq, 
burun, çiyinlər daha tez yanır və dəri 
soyulmalarına səbəb ola bilir. Uşaqlar 
üçün xüsusi geyimlər var. Başlarında 
mütləq şapka, panama, kepka, 
bandana olmalıdır. Uşaqlar üçün də 
həm üz, həm bədən günəş qoruyucu 
kremlər mütləq istifadə olunmalıdır”.

UŞAQLARIN GÜNDƏN QORUNMASI DA OLDUQCA VACIBDIR

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

BULUD GÜN 
YANIĞINDAN QORUMUR

GÜNƏŞ VANNASI ORQANIZMDƏ HANSI FƏSADLAR YARADA BILƏR?

Samirə 
Teymurova

Həkim qeyd etdi ki, 
hətta buludlar da günəş 
yanmasının qarşısını ala 
bilmir: “Bəzən insanlar 
hava buludlu olanda 
və ya sərin görünəndə 
düşünürlər ki, günəş 
şüaları yerə gəlib çatmır 

və yaxud buludlar 
günəş şüalarının 

mənfi təsirindən 
qoruyur. Amma 
ən çox yanıqlar 

məhz buludlu 
havalarda baş 
verir. Çünki 
insanlar 

buludların 
kölgə saldığını 
düşünərkən 

ultrabənövşəyi 
şüalar asanlıqla yer 
səthinə gəlib çatır. 

Bu zaman gizli, yavaş-yavaş 
yanmalara səbəb olur. Bir 
də ayılırlar ki, dəri qızarıb, 
birinci və ikinci dərəcəli 
yanıqlar əmələ gəlib”.      

DIŞ PASTASI, 
GƏNƏGƏRÇƏK, 
ÇAYTIKANI YAĞI, SPIRT...

Dermatoloq düşünür ki, 
yanığa insanların özbaşına 
müdaxiləsi düzgün deyil: 
“Əgər dəridə yanıqlar baş 
veribsə, günəşin təsirinə 
məruz qalıbsa, zərərçəkəni 
kölgəyə və ya qapalı yerə 
çəkmək, uzandırmaq, 
çoxlu su vermək, soyuq 
su ilə islatmalar etmək, 
bəzi yerlərinə 10-15-
20 dəqiqə buz qoymaq 
lazımdır. Amma özünüz 
müdaxilə etməsəniz daha 
yaxşıdır. Diş pastası, 
gənəgərçək, çaytikanı 
yağı, spirt və sair tətbiq 
etmək olmaz. Hətta qatıq 
belə düzgün deyil. Çünki 
yanıqlar ikinci dərəcəli 
ola bilər. Dəri səthində 
yara varsa, bu da ikincili 
infeksiyaya səbəb olar. 
Burada təcili tibbi yardıma, 
dermatoloqa, yanıqlarla 
məşğul olan mütəxəssisə, 
həkimə müraciət etmək 
lazımdır. Günəşdən sonra 
kremlər tətbiq oluna bilər. 
Yanan insanlar sonradan 
mövsümün sonuna qədər 
qorunmalıdır”. 
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Cəlal 
müəllimin 

həm heykəl 
yaratmaqda, 

həm rəsm 
çəkməkdə 
möhtəşəm 
əli vardı. 

Adi çubuğu 
da yerə 

basdıranda o, 
ağac halına 

düşürdü.

ANIM

O, Azərbaycan 
monumental-dekorativ 
heykəltəraşlığının 

ən görkəmli 
nümayəndələrindəndir. 
Heykəltəraşlığın müxtəlif 
janrlarında əsərlər yaradıb. Tək 
Bakının deyil, Azərbaycanın 
regionlarını da bəzəyən 
heykəllərin, müxtəlif 
barelyeflərin, qəbirüstü 
abidələrin müəllifidir. Sovet 
İttifaqı qəhrəmanlarının büst 
və barelyeflərini hazırlayıb. Bir 
çox muzeylərin yaradılmasında 
fəal iştirak edib. Mirzə Ələkbər 
Sabirin, Nəriman Nərimanovun 
əzəmətli heykəlləri, Qara 
Qarayevin, Fikrət Əmirovun, 
Bülbülün, Niyazinin, Cahangir 
Cahangirovun büstləri, Səməd 
Vurğunun qəbirüstü abidəsi 
və Qazaxdakı heykəli, Yusif 
Məmmədəliyevin Ordubaddakı 
abidəsi monumental kimi 
əsərlər görkəmli heykəltəraşa 
məxsusdur. Qəlbinin istisi, 
əlinin ustalığı, beyninin qeyri-
adi fantaziya və düşüncəsi 
ilə yaratdığı, dərin ifadəliliyi 
və dinamikliyi ilə fərqlənən, 
orijinal kompozisiyaya malik 
əsərlərlə sənətkar adını 
Azərbaycanın incəsənət 
tarixinə əbədi yazdırıb.

Yadımdadır, ölümündən bir 
neçə ay əvvəl emalatxanasında 
onunla görüşüb müsahibə 
etmişdim. Təəssüflə 
qocaldığını, daha əvvəlki kimi 
gücünün olmadığını demişdi: 
“Amma sevinirəm ki, elə 
təkcə paytaxtda Nəriman 
Nərimanovun, Sabirin, Molla 
Pənah Vaqifin, Lənkəranda 
Həzi Aslanovun heykəllərini, 
Xan qızı Natəvanın büstünü 
görənlər “bu, Cəlalın işləridir” 
deyəcəklər. Bu, mənə 
bəsdir. Demək, ömrü boşuna 
yaşamadım”, - deyən titrək səsi 
indi də qulağımdadır.

Cəlal Qaryağdının musiqi 
konservatoriyası olan Şuşada 

doğulması, görkəmli xanəndə 
Cabbar Qaryağdıoğlunun 
nəslindən olması da onun 
istedadının yoğurulmasında rol 
oynamışdı.

İyulun 15-i Xalq rəssamı 
Cəlal Qaryağdının doğum 
günüdür. Həmkarları onu 
“Cəlal müəllim həyatımızda 
böyük rol oynadı”, - deyə 
rəhmətlə anırlar.

“YALAN DANIŞIRSAN,  
BIR DƏ GƏLMƏ...”

“Cəlal müəllim rəssamlıqda 
mənim ilk müəllimim olub. 
O, mənə sənətin əlifbasını 
öyrədib”, - deyə Rəssamlar 
İttifaqının katibi Ağəli 
İbrahimov xatırlayır: “Uşaq 
vaxtı yaxşı səsim vardı, həm 
də tar çalırdım. Atam mənim 
musiqi məktəbinə daxil 
olmağımı istəyirdi. Amma 
mən “rəssam olmaq istəyirəm” 
deyincə o, təəccübləndi. 
Qohumumuz məni Cəlal 
Qaryağdının yanına apardı. 
Onun “alman kilsəsi”ndə 
emalatxanası vardı. Cəlal 
müəllim mənə rəssamlığın 
əlifbasından məsləhətlər 
verdi. Mən də maraqlanmağa 
başladım. İşlərimi gətirib 
göstərəndə “Bu nə işlərdir 
gətirmisən? Bu, özgə adamların 
işləridir. Yalan danışırsan, bir 
də gəlmə”- deyə hirsləndi. 
“Cəlal müəllim, öz 
işimdir. Yaradıcı 
bir şey eləməyə 
çalışmışam”, 
- deyə ustadı 
inandırmağa 
çalışdım. 
“Doğrudan 
sənindir?”, - deyə 
yumşaldı və 
yenidən 
tövsiyələrini 
verdi. 
Onunla ilk 
tanışlığımız 
belə 

başladı. Beləcə, Cəlal müəllim 
həyatımda böyük rol oynadı”.

A.İbrahimov deyir ki, 
Cəlal Qaryağdı Rəssamlıq 
Akademiyasını bitirməmişdi, 
amma anadangəlmə müəllim 
idi: “Hamı ona hörmət edirdi. 
Onda anadangəlmə istedad 
vardı. O, korifey sənətkar 
idi. İndi sənətə belə vurğun 
rəssamlar yoxdur. Bəlkə 100 
ildən sonra da belə sənətkarlar 
doğulmayacaq”.

“NƏVƏMƏ ONUN  
ADINI VERDIM”

Heykəltəraş Xanlar 
Əhmədov: “Cəlal müəllim 
mənə Əzim Əzimzadə adına 
Rəssamlıq məktəbində 
oxuyanda dərs demişdi. 
Həyat belə gətirdi ki, bizim 
emalatxanamız da qonşu 
oldu. Yaş fərqimiz çox olsa 
da, dostluq edirdik. Tez-tez 
bir-birimizin emalatxanasına 
gedib gəlirdik. Cəlal müəllimin 
həm heykəl yaratmaqda, həm 
rəsm çəkməkdə möhtəşəm 
əli vardı. Adi çubuğu da yerə 
basdıranda o ağac halına 
düşürdü. Bir dəfə yazıçı İsi 
Məlikzadənin qəbirüstü 
abidəsini hazırlayırdım. Bir 
detal çatmırdı, əsər heç cür 
alınmırdı. Axşamüstü qapı 
döyüldü, açanda Cəlal müəllimi 
gördüm. “Bu vaxt burada 

neynirsən”, - deyə soruşanda 
dedim ki, işləyirəm, amma 
nədənsə alınmır. Heykələ 
baxan kimi “İsi deyil”, - 
soruşdu. Sonra barmağı 
ilə bir xətt qoydu. Elə bil 

İsi müəllim gəlib 
gözümüzün 

önündə 
dayandı - 

heykəl hazır 
oldu. Çox 
istedadlı 
adam idi. 
Bir gün 

emalatxanaya gələndə tütəkdə 
gözəl bir çoban havasının 
ifa olunduğunu eşitdim. Tez 
radionu açdım, dalğaları 
axtardım. Musiqi heç yerdən 
eşidilmədi. Hasarın o başına 
keçəndə Cəlal müəllimin 
tütək çaldığını gördüm. Elə 
mahir tütək çalırdı ki, heyran 
oldum”. X.Əhmədov müəllimi 
ilə bağlı yaddaşında ən yaxşı 
xatirələrin qaldığını deyir. 
X.Əhmədov deyir ki, Calal 
Qaryağdının Lenin heykəlini 
Hökumət Evinin qarşısından 
götürəndən bu ona pis təsir 
edib: “O abidə demək olar ki, 
SSRİ-də Leninə həsr olunan 
ən yaxşı əsərlərdən idi. Həmin 
heykəli sonra heykəltaraşlıq 
kombinatında yerdə gördüm. 
Heykəlin necə “traktovka” 
olmasına yaxından baxdım”. 
X.Əhmədov müəllimini 
qayğıkeş və səmimi insan 
kimi xatırlayır: “O, gözəl 
müəllim idi. Bir dəfə Sabirin 
Bakıdakı heykəlini işləyirdi. 
“Heç olmasa, ayaqqabılarında 
mənə kömək edin, vaxt azalıb, 
çatdırmıram”, - deyə bizi 
çağırdı. Bizim kursdan bir-
iki nəfər o heykəldə çalışdıq. 
Əslində biz o prosesdə heykəlin 
nə olduğunu öyrənirdik”. 
X.Əhmədov deyir ki, nəvəsinə 
müəlliminin şərəfinə Cəlal 
adını verib.

“ONUN SƏNƏTI QARŞISINDA 
BAŞ ƏYMIŞƏM”

Azərbaycan Rəssamlar 
İttifaqında çalışan Ofeliya 
Mirzəzadə “Cəlal Qaryağdı ilə 
ailəvi dost olmuşuq”, - deyə 
xatırlayır: “Onun həyat yoldaşı 
Firəngiz xanımla bir yerdə 
oxumuşam. Onlar həmişə bizim 
evimizə gələrdi. Cəlal müəllim 
həm gözəl insan, həm də böyük 
sənətkar idi. Mən həmişə 
onun sənəti qarşısında baş 
əymişəm”.

Cəlal Qaryağdı qəlbinin istisi, əlinin ustalığı, 
beyninin qeyri-adi fantaziya və düşüncəsi 

ilə yaratdığı əsərlərlə sənətkar adını 
Azərbaycanın incəsənət tarixinə əbədi 
yazdırıb. Tələbələri onu ustad müəllim, 

korifey sənətkar kimi xatırlayırlar. 

Ağəli Ağəli 
Ibrahimov Ibrahimov 

Xanlar Xanlar 
ƏhmədovƏhmədov

HAZIRLADI

Təranə Məhərrəmova
taranamaharramova@kaspi.az
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AZƏRBAYCAN 
ÜÇÜN OLIMPIADA 
ERKƏN BAŞLAYIR

Dördilliyin 
ən böyük multi-
idman yarışına 

sayılı günlər qalır. İyulun 
26-da Fransanın paytaxtı 
Parisdə 33-cü Yay Olimpiya 
Oyunlarına start veriləcək. 
Avqustun 11-nə qədər dünyanın 
ən güclü idmançıları qalibləri 
müəyyənləşdirmək üçün mübarizə 
aparacaqlar. Azərbaycan idmançıları 
da “Parisi partlatmağa” çalışanlar 
arasında olacaqlar.

15 NÖVDƏ 48 IDMANÇI
Azərbaycanı Fransa paytaxtında 

kimlərin təmsil edəcəyi artıq 
dəqiqləşib. İdmançılarımız 15 
idman növü üzrə 17 proqramda 
yarışacaqlar. Ümumi təmsilçi 
sayımız 48 olacaq. Bu say 
yekun sıralamada da elə 186 
ölkə arasında 48-ci olmağımız 
anlamına gəlir.

Olimpiadada Azərbaycanı Edi 
Reski Dviçayo, Keişa Fatimə Zəhra 
(hər ikisi badminton), Zöhrə 
Ağamirova (bədii gimnastika), Selcan 
Maqsudova (batut gimnastikası), 
Əliabbas Rzazadə, Hacı Əliyev, 
Turan Bayramov, Osman 
Nurmaqomedov, Maqomedxan 
Maqomedov, Giorgi Meşvildişvili 
(hamısı sərbəst güləş), Murad 
Məmmədov, Həsrət Cəfərov, 
Sənan Süleymanov, Rafiq 
Hüseynov, Sabah Şəriəti (hamısı 
yunan-Roma güləşi), Mariya 
Stadnik (qadın güləşi), Anna 
Skidan (çəkicatma), Nicat 
Hüseynov, Malik Həsənov, 
Murad Allahverdiyev, Alfonso 
Dominqes, Məhəmməd 
Abdullayev (hamısı boks), Qaşım 
Maqomedov (taekvondo), Ruslan Lunyov 
(atıcılıq), Diana Dımçenko (avarçəkmə), 
Rostislav Pevtsov (triatlon), Anna Başta 
(qılıncoynatma), Yaylagül Ramazanova 
(kamandan oxatma), Məryəm 
Şeyxəlizadəxangah, Ramil Vəlizadə 
(hər ikisi üzgüçülük), Balabəy Ağayev, 
Yaşar Nəcəfov, Hidayət Heydərov, Zelim 
Tçkayev, Elcan Hacıyev, Zelim Kotsoyev, 
Uşanqi Kokauri, Leyla Əliyeva, Gültac 
Məmmədəliyeva (hamısı cüdo), bədii 
gimnastika üzrə qrup hərəkətləri 
komandası (Ləman Əlimuradova, 
Kamilə Əliyeva, Yelizaveta Luzan, 
Güllü Ağalarzadə və Darya 
Sorokina) və 3x3 basketbol 
üzrə qadın yığması təmsil 
edəcəklər.

Azərbaycanı Fransa paytaxtında 
kimlərin təmsil 
edəcəyi artıq 
dəqiqləşib. 
İdmançılarımız 15 idman növü 
üzrə 17 proqramda yarışacaqlar. 
Ümumi təmsilçi sayımız 48 
olacaq.

Paris-2024-ün açılış mərasimi iyulun 26-na 
planlaşdırılsa da, yarışlara artıq iyulun 24-də 

start veriləcək. Əvvəlcə həndbol, reqbi və futbol 
qarşılaşmaları baş tutacaq. Azərbaycan üçün 

isə Olimpiya həyəcanı iyulun 25-də başlayacaq. 
Yaylagül Ramazanova kamandan oxatmada sıralama 

raundunda qüvvəsini sınayacaq. Bu, Azərbaycan 
idmançısının açılış mərasimindən bir gün əvvəl 

Olimpiadaya başladığı ilk yarış olacaq.
Ölkəmiz üçün medal gözlənilən idman növlərinə 

gəldikdə, Olimpiadanın əvvəlində azarkeşlərimizin 
əsas diqqəti cüdoya yönələcək. Burada ilk medallar 

iyulun 27-də sahibini tapacaq. Cüdoçuların 
mübarizəsi avqustun 3-dək davam edəcək. İyulun 

27-də qılıncoynatma, atıcılıq və badminton üzrə 
yarışlar da başlayacaq. Eyni zamanda, boksçular rinqə 

çıxacaqlar. Rinqdə ilk mükafatlar isə avqustun 6-da 
öz sahiblərini tapacaq. Boks yarışları avqustun 10-da 

yekunlaşacaq.
İyulun 28-də 

avarçəkmə yarışları 
başlayacaq, iki gün sonra 

3x3 basketbol komandaları və triatlonçular 
mübarizəyə start verəcəklər. Avqustun 
1-də atletlər, 2-də isə batut gimnastları 

bacarıqlarını nümayiş etdirəcəklər. 
Azərbaycan üçün xüsusilə əhəmiyyətli 

olan güləş yarışlarında ilk medalçılar 
avqustun 6-da 

müəyyənləşəcək. Ertəsi 
gün taekvondoçular, 

avqustun 8-də isə 
bədii gimnastlar 

mübarizə aparacaqlar. 
Olimpiadanın son medalları 

avqustun 11-də sahibini tapacaq.

ƏSAS “QIZIL” 
ÜMIDLƏRIMIZ
Kifayət qədər 

geniş heyətlə Parisə 
yollanacaq Azərbaycan 

Olimpiya komanadasından 
gözləntilər böyükdür. Əlbəttə, 

azarkeşlər hər bir idmançımızdan medal 
istəyirlər. Lakin Tokio Olimpiadasında 

heç bir təmsilçimizin fəxri kürsünün 
ən yüksək pilləsinə yüksələ bilməməsi 

reallığı nəzərə almalı olduğumuzu 
göstərir. Bu dəfə isə nikbin olmağa 

kifayət qədər əsas var. 
“Qızıl” gözləntilərinin daha çox 

olduğu növlər və idmançılarımıza 
gəlincə, bu mənada cüdonu 

fərqləndirmək olar. Mütəxəssislər 
Parisdə çempion olmağa əsas 

namizəd kimi Hidayət Heydərovu 
göstərirlər. Bu il həm dünya, 

həm Avropa çempionatında qızıl 
medal qazanan Hidayət özünün ilk 

Olimpiadasında ən yüksək pilləni 
hədəfləyib. Heydərovun komanda 

yoldaşı Zelim Kotsoyev Olimpiadaya 
çempionluq üçün gedəcək. Öz 

çəkisində bütün reytinq sıralamalarının lideri olan 
Zelim son dünya çempionatında hamıdan güclü olub. 
Əgər proqnozlar özünü doğrultsa, ilk dəfə cüdoda iki 

Olimpiya qızıl medalına sevinəcəyik.
Həmişə medal gözlənilən güləşlə bağlı da 

nikbin fikirlər səsləndirmək mümkündür. Yunan-
Roma güləşində Həsrət Cəfərova inam böyükdür. 

Cəmi 22 yaşı olmasına baxmayaraq, o, artıq iki 
dəfə Avropa çempionu olmağı bacarıb. Qitə 

birinciliklərində qazandığı təcrübə ona 
Olimpiadada kömək etməlidir. Sərbəst 

güləşdə bir neçə idmançımızın medalçılar 
sırasına düşəcəyi ehtimal edilir. 

Onların sırasında Mazqomedxan 
Maqomedov qızıl medala daha 
yaxın görünür. Eyni zamanda, 
boks, gimnastika yarışlarında 

da təmsilçilərimizə inam 
böyükdür.

GEDƏNLƏRGEDƏNLƏR
“PARTLATMAGA”“PARTLATMAGA”
PARPARiiSSii
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